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Zprávy z černilovské radnice
 Zasedání obecního zastupitelstva proběhne 
v týdnu před vánočními svátky, kdy budeme 
především projednávat rozpočet na příští 
rok. Již dnes je jasné, že největší akcí co do 
rozsahu i finačních nákladů bude pokračování 
rekonstrukce komunikace na Malé straně. 
V současné době se intenzívně projektuje, 
dokumentace bude hotova 15.3.2006, následovat 

bude výběrové řízení a realizace. Jak velká část se podaří realizovat, 
to bude záležet na nabídnuté ceně a platebních podmínkách.

 Hodnocení letošního roku je ještě předčasné, přesto se chci 
u některých „viditelných“ akcí zastavit. V areálu u sokolovny  přibylo 
nové dětské hřiště. Bylo vybudováno částečně svépomocí a částečně 
dodavatelsky a to tak, aby odpovídalo všem normám. Návrh řešení  
vypracovala zahradní architektka ing. Markéta Šebestová. Velkou 

Zprávy z radnic

OBEC ČERNILOV

Prosinec 2005Zpravodaj obcí Mikroregionu Černilovsko

Dění v mikroregionu
 Dotaci z programu obnovy venkova jsme v letošním 
roce využili na dokončení obnovy kulturního dědictví, 
lidově řečeno zrestaurování soch a křížků v členských 
obcích, z toho největší akcí byla úprava prostranství 
u kapličky ve Smržově. Důležitým momentem pro rozvoj 
celého mikroregionu je pořízení Dokumentace pro územní 

řízení cyklostezky ze Slatiny do Libřic. Vlastní územní řízení proběhne 
v návaznosti na zapsání pozemkových úprav do Katastru nemovitostí 
v příštím roce. Doslova před několika dny nám byla schválena dotace na 
Vybavení svazků obcí základní technikou pro údržbu zeleně a veřejného 
prostranství, tato akce bude realizována do března 2006.

V. Šůstek

zásluhu na vzniku tohoto zařízení pro naše nejmenší lze přičíst  
především panu Vítu  Hojnému, který na tuto akci přispěl částkou 
dvacet tisíc korun. Dále bylo upraveno a rozšířeno dětské hřiště 
ve sportovním areálu. Pro oba areály jsme hodlali zakoupit nové 
„stylové“přírodní lavice. V této věci nám vyšel vstříc pan Haniš, 
výrobce srubových domů, který obci daroval 15 ks lavic. Ty budou 
osazeny na jaře na obou hřištích a v parku u restaurace Pod borovicí. 
Tam jsme upustili od klasického dětského hřiště s pískovištěm 
a prolézačkami, naopak chceme využít vzrostlé zeleně pro postupný 
vznik  „přírodního“  parku.

 Touto cestou chci  ještě jednou poděkovat oběma sponzorům 
i ostatním, kteří se na vzniku těchto hřišť  podíleli. 
 Jak jste si mohli povšimnout, před nedávnem byla kompletně 
dokončena oprava fasády na obřadní síni. A nejen to, nově byla 
oplechována věž, byla vyměněna krytina na celé střeše včetně 
oplechování, osazena nová okna a žaluzie, na věži se objevily 
nové hodiny. Ještě chceme tento krásný objekt osvítit a proto 
jsme vstoupili v jednání s firmou Citelum, která se stará o veřejné 
osvětlení obce. Rovněž je třeba posoudit a doplnit parkovou 
úpravu přilehlého prostranství. Tuto akci realizovala stavební 
firma pana Hynka z Opočna, kvalitu díla i spolupráci nelze než 
chválit.
 V nastávající předvánoční době mi dovolte, abych Vám jménem 
svým i jménem všech zaměstnanců obecního úřadu popřál pokojné 
a radostné prožití svátků vánočních. Zároveň chci poděkovat všem, 
kteří jakkoliv přispěli a přispívají k rozvoji veřejného života v naší 
obci. Přijměte i pozvání na kulturní akce pořádané v době adventní, 
které jsou inzerované uvnitř Zpravodaje.  

St. Javůrek
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SMRŽOV A HUBÍLES
Aktuality ze Smržova a Hubílesa

Z veřejného zasedání obecního zastupitelstva dne 16.11.2005.:

 1) Byla schválena rozpočtová opatření 3 a 4.
 2) Bylo schváleno rozhodnutí o hospodaření obce podle rozpoč-

tového provizoria na rok 2006, než bude projednán a schválen  
rozpočet na rok 2006.

 3) Byla schválena výměna  pozemků  a koupě pozemku.
 4) Byla projednána a schválena smlouva o úhradě neinvestičních 

výdajů spojených s docházkou na Základní školu ve Smiřicích
 5) Bylo rozhodnuto o vybudování antukového hřiště na tenis, 

popřípadě volejbal  a nohejbal v Hubílese na stávajícím hřišti.
 6) Byl projednán návrh úpravy sociálního zařízení v restauraci 

u koupaliště ve Smržově, kde se vycházelo z požadavků 
Hygieny Hradec Králové, která v objektu provedla kontrolu.

 7) V diskusi se jednalo:
  a) Špatný stav vozovky, která vede od Smiřic přes Smržov na 

Libřice. Tato komunikace je ničena projíždějícími náklaďáky 
se řepou, které touto cestou jezdí do cukrovaru. Donedávna 
zde pro těžké náklady platil zákaz vjezdu. Krajský úřad tento 
zákaz zrušil. Z utržených krajnic hrozí pro ostatní účastníky 
silničního provozu nebezpečí havárie.

  b) Oprava čekárny ve Smržově  zazdění okénka a nový strop
  c) Výměna oken v budově občanské vybavenosti v Hubílese
  d) Začaly se dělat nové chodníky v nové zástavbě ve Smržově
  e) Jednalo se o potřebě opravy silnice po Smržově a opravě 

a výměně dopravního značení.

OBEC LIBNÍKOVICE
Obecní úřad

Veřejné zasedání OZ dne se uskutečnilo dne 31.10.2005
OZ projednalo a schválilo:

 1) konečnou podobu územního plánu obce včetně vyhlášky
 2) mimořádný příspěvek Mikroregionu Černilovsko ve výši 

37 tis. Kč, v letošním roce byla provedena oprava křížku na 
Horním Černilově, v současné době probíhá oprava křížku 
u čarodejnic

 3) účast naší obce v projektu Mikroregionu Černilovsko na 
vybavení obcí kontejnery na svoz odpadu, v obci Libníkovice 
bude v případě získání dotace příští rok umístěn nově kontejner 
na kompostovatelný odpad a papír, na Borovici a Horním 
Černilově kontejner na sklo a plasty, 85% nákladů bude 
hrazeno z dotace, zbylou část nákladů uhradí mikroregion

 4) příspěvek obci od Krajského úřadu Královéhradeckého kraje 
na hospodaření v lesích ve výši 5040,- Kč

Další zprávy z letošního roku:
 Obec přijala nabídku na zhotovení 500 ks pohlednic rozhledny. 
Zakoupit je lze buď v prodejně, nebo na obecním úřadě za cenu 6,- 
Kč.
 V letošním roce byla dokončena oprava budovy obecního úřadu. 
Budova má novou zateplenou fasádu, vnitřní omítky, stropy zateplené 
sádrokartonem. Cena díla 361 tis. Kč.
Dále byla provedena oprava cesty v obci Libníkovice k čp.34 
celkovým nákladem 135 tis.Kč. Na obě akce obec získala dotaci z 
Programu obnovy venkova v celkové výši 170 tis. Kč.
 Obec předala správu veřejného osvětlení společnosti Citelum 
a.s., Praha. Společnost má povinnost opravit každý nesvítící bod do 
24 hodin od nahlášení poruchy. Každý stožár má své číslo, poruchu 
může nahlásit kterýkoliv občan na bezplatném telefonním čísle 800 
101 109. Měsíčně hradíme částku ve výši 8833,-Kč, společnost v 

prvních dvou letech činnosti  provede obnovu veřejného osvětlení 
v ceně 275 tis. Kč (nátěry, výměna svítidel za kvalitnější s nižší 
poruchovostí a nižší spotřebou el.energie).  Cílem této přenesené 
zprávy je  zkvalitnit celkový provoz veřejného osvětlení.
 VČE provedla v letošním roce rekonstrukci sítě v obci 
Libníkovice, příští rok proběhne tato rekonstrukce v místní části obce 
Borovice.

 Obecní knihovna v Libníkovicích bude v příštím roce 
vybavena výpočetní technikou za účelem veřejně přístupného 
internetu.
 Místní hasiči pořádali v červenci tradiční posezení při opékání 
prasete za prodejnou v obci, kde při popíjení dobrého moku se mohli 
všichni přátelsky pobavit. Akce se jako každý rok vydařila, jenom 
nám chybělo trochu lepší počasí.

Milan Vavřinka, starosta

Kultura

OBEC LIBŘICE
 Zastupitelstvo obce Libřice po svém jednání před 
prázdninami, tj. v červnu, poukázalo na základě 
žádosti Českého svazu včelařů této organizaci 
příspěvek ve výši 1 000,- Kč na zakoupení přístroje 
k ošetřování včelstev. Zařízení budou využívat 

i libřičtí včelaři. Při kontrole plnění rozpočtu bylo konstatováno, 
že rozpočet je plněn a je předpoklad plán dodržet. Zastupitelé 
dále odsouhlasili příspěvek ve výši 100 00,- Kč na opravu střechy 
místního kostela sv.Archanděla Michaela. V současné době je nová 
střecha a s ní i výměna několika trámů hotová. Celou akci po finanční 
stránce zajišťoval a řídil pan farář Stanislav Jílek. Vlastní práci pak 
zodpovědně provedla firma pana Petra Ličmana z Černilova, ruku 
k dílu přiložili i zaměstananci obecního úřadu pánové Jaroslav 
Veselka, František Závadský a Josef Jedinák. Poděkování patří všem 
dárcům z okolních farností i z Libřic , kteří nebyli lhostejní a na 
celkovou rekonstrukci přispěli finančním darem. V rámci dokončení 
výkupu pozemků pod hřištěm byla oslovena majitelka nevykoupené 
části a nyní se připravuje dokončení akce. 
 V červenci se projednávali žádosti libřických občanů na prodej 
nebo pronájem obecních pozemků. Jedná se o pozemky, které jsou 
mezi jednotlivými domy a není pro ně jiné využití. Prodej byl zamítnut 
u pozemků, na které je třeba z různých důvodů zajistit kdykoliv  
volný přístup. Uvedené pozemky budou nabídnuty k pronájmu za 
předem stanovených podmínek a za přiměřenou cenu. Mikroregionu 
Černilovsko obec přispěla částkou 13 200,- Kč. Do areálu SK Slavie 
byla za přispění místních fotbalistů vybudována nová vodovodní 
přípojka ze studně Lipry. Tím byl vyřešen nedostatek vody na 
hřišti.
 V srpnu se opět jednalo o dořešení výkupu pozemků pod 
areálem SK Slavie. Po odkupu další části zbývá jednat s posledním 
vlastníkem. Tím by dořešila současná situace a pokud se vše podaří, 
bude celý areál patřit obci a bude se moci dále rozvíjet. Zastupitelstvo 
začalo připravovat rozpočtový výhled obce na nejbližší tři roky.
Plán by měl být dokončen do konce letošního roku. Nejdůležitějším 
projednávaným bodem se stalo závěrečné schválení Územního plánu 
obce Libřice. Bez plánu by obec měla omezený přístup k různým 
dotacím. Starosta  ing. Šafránek jednal se Státním fondem životního 
prostředí o plnění podmínek dotace na plynofikaci obce.
 Podmínky jsou plněné a je velmi reálná možnost, že připojením 
dalších domácností dosáhneme i na další, dosud neuvolněné 
prostředky, z přidělené dotace. Dále zastupitelé odsouhlasili použití 
letošní dotace ve výši 170 000,- Kč na údržbu místních komunikací. 
V platnost vyšla Vyhláška č. 1/05 zakazující  některé druhy paliv 
pro malé spalovací zdroje znečištění. Vyhláška je daná zákonem a je 
k dispozici na obecním úřadě. Jedná se o paliva, kterými v obci nyní 
nikdo netopí. 



POD ŠKOLNÍ STŘECHOU

Volby do školské rady

 Paragraf 167 zákona č. 561/2004 o před-
školním, základním, středním, vyšším od-
borném a jiném vzdělávání ukládá školním 
zařízením zřízení školské rady. Školskou 
radu zřizuje zřizovatel, který také stanoví 

počet členů tohoto orgánu. V případě naší školy stanovil zřizovatel 6 ti 
člennou školskou radu. Třetinu členů jmenuje zřizovatel, třetinu volí 
zákonní zástupci nezletilých žáků a třetinu volí pedagogičtí pracovníci 
školy. Volby do rady zajišťuje ze zákona v souladu s volebním řádem 
vydaným zřizovatelem ředitel školy.
 Volby v ZŠ Černilov proběhly dne  15. 11. 2005 od 15,00 do 18,00 
hodin v budově školy. Do školské rady při ZŠ Černilov byli zvoleni 
za zákonné zástupce nezletilých žáků paní Mgr. Svobodová Alena 
a pan Ing. Zelenka Marek. Za pedagogické pracovníky paní učitelka 
Mgr. Hofmanová Jana a Mgr. Šrámková Eva. Obec Černilov jmenovala 
do rady pana Mgr. Šůstka Vojtěcha a pana MUDr. Fibíra Aleše.

Mgr. Aleš Páv, ředitel školy

Cesty k vědění
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OBEC VÝRAVA
Nejdůležitější body projednané na 
zasedání zastupitelstva ve Výravě:

 Zprávy z obecního úřadu:

 Zastupitelstvo obce Výrava schválilo výlov ryb v obou rybnících. 
Za příznivého počasí a velké účasti občanů proběhl v sobotu 
12.11.2005 výlov ryb v rybníku „Ve Vrbičkách“. Zde bylo sloveno 
21,4 q ryb. Z tohoto množství se zájemcům na hrázi prodalo 320 kg 
živých ryb. Velkou radostí a překvapením byli 3 krásní sumci, z nichž 
nejdelší dosáhl délky 125 cm.Většina kaprů vážila více jak 3,5 kg 
 V neděli 13. 11. 2005 byl výlov rybníka „V ráji“, kde se slovilo 
8,3 q ryb. I zde byl velký zájem občanů o koupi čerstvé ryby. 
Zájemcům bylo prodáno 208 kg ryb.Po oba dny bylo na hrázi zajištěno 
občerstvení pohostinstvím „U Hrubých“, kde jste si mohli pochutnat 
na horké polévce nebo se ohřát horkým čajem.

 Na závěr prázdnin připravil obecní úřad spolu s fotbalisty SK 
Slavia dětský den. Účast nejen nejmenších, ale i odrostlejších, byla 
hojná. Všichni dostali občerstvení a za účast při soutěžních hrách 
různé ceny a drobné pozornosti. Závěr prázdnin se prostě podle 
přítomných malých i velkých vydařil na podtrženou jedničku !
     V září byla zajištěna možnost ověřování podpisů a dokumentů 
přímo na Obecním úřadě v Libřicích. Nyní lze každé pondělí během 
úředních hodin využít tuto službu veřejnosti u paní Vašátkové. Dále 
se projednávala možnost dotace na likvidaci komunálního odpadu. 
Nový nátěr dostal plot u budovy obecního úřadu a lampy veřejného 
osvětlení.

Za zastupitelstvo obce Eva Hynková¨

Obecní úřad ve Výravě přeje svým občanům příjemné 
prožití vánočních svátků a mnoho štěstí, zdraví, 

osobních a pracovních úspěchů v roce 2006.

 Zastupitelstvo obce Výrava schválilo od r. 2006 pronájem těchto 
obou rybníků.
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Dějepisné toulky

 Jako již každoročně jsme na podzim s dětmi vyráželi za poznáním 
našich památek nebo různých časových období.
 V září navštívili žáci 8. třídy hospital Kuks. Cílem exkurze bylo 
seznámení s barokní kulturou a to návštěva Kuksu splňuje, neboť 
sochy Ctností a Neřestí od M. B. Brauna jsou opravdu obdivuhodné. 
Vrcholem prohlídky je asi pro všechny návštěvníky barokní lékárna. 
My jsme si s dětmi prohlédli i expozici o vývoji farmacie a děti si 
mohly vyzkoušet např. ruční výrobu „pilulek“ a čípků.

 4. října se žáci 9. tříd vypravili za kulturou. 
Navštívili jsme Národní divadlo v Praze a viděli 
jsme představení „Cyrano z Bergeracu“. Chtěla 
bych pochválit všechny děti za velmi pěkný 
přístup ohledně slavnostního oblečení, velmi 

pěkně a slušně se chovaly i během celého představení. Herecké 
obsazení i celé představení bylo parádní. 

Víkendový pobyt 8. třídy

 První víkend v listopadu jsme byli na horské chatě Kukačka. 
Odjížděli jsme od školy a po příjezdu jsme si šli vybalit. První den 
jsme dostali celkem dva úkoly.
 Jako první úkol jsme museli vytvořit z přírodních materiálů 
dekoraci buď do Kukačky a nebo v jejím okolí. Výrobky byly 
poměrně zdařilé. Po obědě jsme si zařádili v bazénu v hotelu AREA. 
Druhý úkol byl odpovědět na čtyři otázky, které nám zadala paní 
učitelka, při čtení odpovědí jsme se docela dost pobavili. Po přečtení 
jsme hráli různé hry. Pak následovala volná zábava. Ráno jsme šli na 
túru, která byla poměrně namáhavá. Vrátili jsme se akorát na oběd. 
Po obědě jsme šli hrát fáborkovanou, na kterou jsme se všichni těšili. 
Nakonec jsme ještě narychlo hráli ruské kuželky.

 Žáci 6. tříd již tradičně navštívili Centrum experimentální 
archeologie ve Všestarech, kde se zúčastnili programu „Doteky 
pravěku“. Projekt je zaměřený na život v pravěku od mladší doby 
kamenné po starší dobu železnou. Program se skládá ze tří částí:
 1) Prohlídka s instruktorem
  - pravěká osada - kůlový dům a polozemnice

  - rondel
  - dílny k výrobě kamenných nástrojů
  - pece k výpalu keramiky
  - pohřebiště
 2) Videoprojekce v Kabinetu experimentální archeologie - 

stavba a technologie vzniku archeologických objektů
 3) Žáci si mohli vyzkoušet spoustu činností prakticky - např. 

mletí obilí, předení vlny, sekání kamenů, broušení kamene, 
kopání hlíny, atd.

 Počasí nám přálo a tak děti prožily celkem pěkné dopoledne.
 Poslední akcí, která nás letos ještě čeká, je pro zájemce o vánoční 
tradice. V pátek 9. prosince 2005 v odpoledních hodinách pojedeme 
do skanzenu v Přerově nad Labem na „Staročeské Vánoce“.

Mgr. Jana Hofmanová

Tavba bronzu.

Pohled do výrobního areálu. 
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 Závěrem bych chtěl za celou třídu paní učitelce Hofmanové 
poděkovat za všechno co pro nás udělala a hlavně za to, že to tam 
s námi vydržela. Všem se nám to na Kukačce líbilo a těšíme se, až tam 
znovu pojedeme.

 Jakub Pokrupa, 8. třída

Co nového v Internet klubu

 O tom, že žáci rádi navštěvují klub svědčí neustále 
obsazená místa u všech počítačů v učebně informatiky 
během provozní doby klubu. Učebna se svým 
veškerým technickým i programovým vybavením 
a zajištěným dozorem je žákům k dispozici nejen 

v době školní výuky, ale i 7 krát týdně mimo vyučování. Žáci zde 
využívají přístupu na internet k hledání novinek, tvoření referátů, ale 
i k oddechu. 
 Z ankety, kterou jsme provedli na jaře loňského roku, vyplynulo, 
že je mezi žáky a jejich rodiči zájem o kurz digitální fotografie. Sehnali 
jsme tedy profesionálního lektora na tuto problematiku a kurz vyhlásili. 
O to víc nás však překvapilo, že byl o akci minimální zájem. Musela 
být proto zrušena. Opravdu už všichni umí zpracovávat digitální 
fotografie?

 Na listopad jsme vyhlásili soutěž PODZIM NA DIGITÁLNÍ 
FOTOGRAFII. Tam už byl zájem trochu větší, přihlásilo se 
7 soutěžících jednotlivců i kolektivů. Někteří z nich využili 
možnosti fotky si upravit, vylepšit a vytisknout. Sešla se zajímavá 
dílka, která hodnotila porota tvořená členy z řad veřejnosti, 
profesionálních fotografů a zástupců žákovské samosprávy. Byli 
to grafik a fotograf pan Vladislav Prokeš, fotografka paní Dagmar 
Hálková, učitelé informatiky Mgr. Oldřich Tlustý a Mgr. Dana 
Hoffmannová, ředitel školy Mgr. Aleš Páv a zástupce žákovské 
samosprávy Jakub Pokrupa.

 Na prosinec se chystáme se žáky vyrobit pro rodiče překvapení, 
které bude mít podobu výstupu z kvalitní fototiskárny. 

Termíny na tuto akci jsou:

 - sobota 3. prosince od 9 do 11 hodin
 - pondělí 5. prosince od 13 do 15 hodin
 - úterý 6. prosince od 15 do 17 hodin
 

 Zájemci si vyberou jeden termín a nahlásí se  p. učitelce Volencové 
(2.patro školy). S sebou si vezměte několik zajímavých fotografií 
(nejlépe v el.podobě, ale mohou být i klasické) a desky na vložení 
výsledného dílka. Podotýkáme, že za žádnou z uvedených akcí nemusí 
děti platit, vše je hrazeno z dotace na projekt.
 Zkraje příštího kalendářního roku pozveme žáky, rodiče 
a veřejnost na promítání vzpomínkového videa z obecních akcí. 
Budeme čerpat z bohaté černilovské filmové kroniky, která zachycuje 
důležité kulturní a společenské akce v Černilově od padesátých let 
minulého století. Její tvůrce - profesionální grafik pan Vl. Prokeš - 
nechybí na žádné zajímavé události. Třeba zažijete překvapení, až 
v záběrech najdete sebe či své blízké!

Porota měla těžké rozhodování, nakonec vše vyhodnotila tato:
 1 místo Jan Špatenka (9.A) za soubor fotografií
 2 místo Lucie Makovská a Veronika Nováková
  (9.A) za soubor fotografií
 3 místo  Pavla Zahradníková (5.B)

Zvláštní cena poroty: 4. třída
 Pochvalu však zaslouží všichni účastníci soutěže.

Foto: Jan Špatenka

Foto: Lucie Makovská a Veronika Nováková

Foto: Pavla  Zahradníková

4.třída: Na školní zahradě se objevili skřítkové Podzimníčci
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Informace ohledně Internet klubu včetně vyhodnocení fotosoutěže 
naleznete na webových stránkách www.cernilov.cz/skola či na 
nástěnce v 1.patře školy. Máte-li jakékoliv dotazy či náměty na 
činnost, směřujte je na tento e-mail: dana.hoff@volny.cz.

Za kolektiv realizačního týmu projektu Internet klub
Dana Hoffmannová

 V měsíci říjnu a listopadu proběhly v naší učebně 
informatiky kurzy pro veřejnost „Základy práce na 
počítači“. Pro velký zájem se uskuteční další, a to 
hned od 2.týdne nového roku. Přihlášení zájemci 
se mohou zapsat na Obecním úřadě v Černilově na 
tyto termíny:

 Úterky od 17 do 19 hodin (první lekce 3.1)
 Čtvrtky od 17 do 19 hodin (první lekce 5.1) 
 Jedná se o 8 dvouhodinových lekcí. Oproti minulému kurzu však 
dojde k následující změně. Pro zájemce z řad černilováků bude kurz 
bezplatný (na lektory přispívá škola potažmo obecní úřad). Zájemci 
u řad „přespolních“ budou muset za kurz uhradit částku 300 Kč, a to 
buď osobně, nebo prostřednictvím svého obecního úřadu.

hoff

Počítačové kurzy pro veřejnost
pokračují

  Ve středu 16. listopadu odpoledne se sešly ve 
školní dílně vyznavačky košíkářství. Pletl se malý 
košík z pediku, na němž si mohly začínající či zkušené 
košíkářky zdokonalit spoustu technik. Trpělivým mist-
rem jim byla paní učitelka Kateřina Blatníková, jejíž 

některá dílka mohli spatřit rodiče na hale školy již v úterý při 
třídních schůzkách. Když se kolem sedmé hodiny večerní košíkářky 
rozcházely, mohly se pochlubit vlastnoručně upleteným roztomilým 
košíčkem.

Pletení košů

„A takhle skončíme“ - demižon je z dílny Kateřiny Blatníkové.

„Takhle jsme  začaly - košík  vyrobila p. Šimůnková“

Kurz digitální fotografie
 Máme tu jednu nabídku pro žáky školy, 
jejich rodiče a veřejnost obce. Pokud se zajímáte 
o zpracování a úpravu digitálních fotografií, 
navštivte KURZ DIGITÁLNÍ FOTOGRAFIE, 
který od soboty 7. ledna 2006 otvíráme na 
naší škole Plánovány jsou čtyři dvouhodinové 
lekce. Na akci je nutné se co nejdříve přihlásit 
na Obecním úřadě v Černilově. V případě většího 
zájmu budou mít přednost žáci školy, popř. jejich 
rodiče. Pokud bude zájem malý, kurz bude zrušen.
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 Tato schůzka nebyla jediná, zahájila sérii dalších kurzů, které se budou 
konat v následujících termínech a pokračovat budou i po Vánocích. 
Do kalendáře si tedy můžete zapsat dvě středy 30.11. a 14.12 vždy od 
14,30 hodin. Místo schůzky bude uvedeno na nástěnce, pletení bude trvat 
zhruba 4 hodiny. Cena jedné lekce včetně materiálu je 150 Kč pro žáky 
školy a 200 Kč pro dospělé. Plést se budou kulaté či oválné tácky, misky 
a košíky z pediku i z proutí. Přihlášky jsou k dostání v kanceláři školy, 
s sebou si přineste zahradnické nůžky a nůž. 

 Přijďte si uplést něco i vy pro radost či užitek!
hoff

Fotoreportáž ze života černilovské mateřské školy

Podzimníčci, kteří se narodili za spolupráce dětí a jejich rodičů, se jako vždy vydařili.

Dýně, která zdobila zahradu školky po celý listopad
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Z dílny výtvarného kroužku pod vedením p. uč. Aleny Rychtaříkové

Sněhuláci z druhé třídy aneb konečně nám napadl sníh !

MŠ Číbuz - podzimní čas

 Na podzim si s dětmi vypravujeme o přírodě kolem nás, která 
se nám každým dnem proměňuje před očima a neustále mění své 
barvy. Seznamujeme děti s jednotlivými druhy stromů a keřů a jejich 
plody.
 Letošní teplý podzimní čas nás vylákal do přírody. Vydali jsme se 
na procházku k lesu, který se nachází v blízkosti naší mateřské školy 
a cestou jsme pozorovali krásy podzimní přírody. Při procházce jsme 

hoff

Jakub Hovorka (horní obrázek), Jana Jaklová (dolní obrázek). Gábina Panáková
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nezaháleli a nasbírali jsme si plno šišek, žaludů, kukuřice a barevného 
listí a vše jsme si přinesli do mateřské školy. V dalších dnech jsme 
se pustili do práce a společně s dětmi jsme vyráběli  obrázky z těchto 
přírodnin. Dětem se podařilo nalepit sluníčka z kukuřice, ježky 
s bodlinami ze šišek, jak se chystají k zimnímu spánku. Z barevného 
listí si děti nalepily veselého panáčka „Podzimníčka“ a také to, jak 
to venku vypadá, když se podíváme na přírodu ven z okna. Děti 
přinesly také spoustu žaludů a kaštanů. S pomocí špejlí se nám z nich 
podařilo vyrobit koníky, ježky, veverky a zajíce. 
 Děti tvořily s chutí a se zájmem a na výsledky jejich práce se 
můžete všichni podívat.

Lenka Kerhartová
MŠ Číbuz

KNIHOVNA

Poděkování

 Místní knihovna děkuje touto cestou panu 
Zdeňku Hofmanovi za knihu „Postrach výčepu 
aneb Pivní knížku“, kterou vydal společně 
s Jaroslavem N. Večerníčkem a Václavem 
Upírem Krejčím. V knize se mimo jiné dočteme, 
jak je pivo úžasně zdravé! Těch vitamínů v něm 

obsažených! To nás mnohé samozřejmě potěšilo. Svědčí o tom fakt, 
že je kniha neustále půjčena.

Beseda o Peru

 V úterý 4. října přijeli do naší knihovny manželé Čejkovi 
z Hradce Králové, aby nám poutavě povyprávěli o svém putování 
po jihoamerickém Peru. Místnost byla obsazena do posledního 
místečka a všichni přítomní viděli překrásné diapozitivy. Mohli se 
též, sice pasivně, ale o to pohodlněji, ze svých židlí a v teplíčku, 
podívat do peruánských měst, ale hlavně jsme se vyšplhali do 
vysokých And. Viděli jsme pozůstatky dávné civilizace a v úžasu 
zírali, čeho že jsou ti Čejkovi schopni! Vystoupit v 55 letech na 
nejvyšší horu Peru - Nevado de Huascarán v pohoří Cordillera 
Blanca do výšky 6768 m nad mořem, by z nás přítomných dokázal 
asi málokdo (dva zájemci by však byli!). Huascarán je již nečinná 
zaledněná sopka, ale v roce 1970 na jejím úpatí zahynuli při velkém 
zemětřesení účastníci čs. horolezecké expedice „Peru 70.“ Viděli 
jsme  místo, kde mají pomníčky. Všichni jsme obdivovali překrásnou 
přírodu, poznali jsme způsob života potomků Inků, kteří nadále žijí 
v Andách tradičním způsobem života a tvoří polovinu peruánské 
populace. Velice zajímavé je ztracené město Inků - Machu Picchu 
- zde se zachovaly zbytky kultovních objektů a 143 obytných domů, 
Manželé Čejkovi se ve svém vyprávění velice vtipně doplňovali, 
takže i o smích nebyla nouze. Beseda proběhla v „přátelském 
duchu“ a podle ohlasů nebyl nikdo zklamán, ba naopak. Rozcházeli 

jsme se až před 23 hodinou! Množí se dotazy, kdy bude opět nějaká 
zajímavá beseda z jejich úžasných cest. Slibuji, že brzo po novém 
roce opět nějakou dalekou cestou podnikneme! Co třeba příště na 
ISLAND? Peru bylo barevné, Island je ponurý, ale  je zajímavý tím, 
že žár, sálající hluboko z podzemí, vytváří bublající horké prameny 
a blátivá jezírka. Island má nejvíce solfatár (výrony par a plynů) 
a horkých pramenů na světě. Většina měst se vytápí horkými 
podzemními vodami. Tímto zvu všechny zájemce o „Knihovnickou 
cestománii“! Termín besedy bude včas oznámen.
 Na závěr bych všem, nejen čtenářům naší knihovny, chtěla 
popřát krásné Vánoce, v celém roce jen vše dobré, hlavně zdraví, 
štěstí a spokojenost. 

Eva Skákalová

K zamyšlení

VÁNOČNÍ BLÁZEN 

Pohádka

 V jedné zemi na Východě žil před dvěma tisíci lety mladý blázen. 
Jako každý blázen snil i on o tom, že se jednou stane moudrým. 
 Miloval hvězdy. Nikdy jej neunavilo pozorovat je a při tom 
žasnout nad nekonečností nebe. A tak se stalo, že jedné noci 
neobjevili novou hvězdu jen králové Kašpar, Melichar a Baltazar, ale 
i tento blázen.
 „Ta nová hvězda je jasnější než ostatní“, myslel si. „To bude 
královská hvězda - narodil se nový vladař! Chci mu nabídnout své 
služby. Vždyť jestliže je to král, bude určitě potřebovat také nějakého 
blázna. Vydám se na cestu a budu jej hledat. Hvězda mě povede.“
 Dlouho přemýšlel, co by novému králi mohl přinést darem. Avšak 
kromě své bláznovské kapuce, zvonkohry a jedné květiny neměl nic, 
co by mu mohl darovat.
 A tak se z domova vydal na cestu - bláznovskou kapuci na hlavě, 
zvonkohru v jedné a květinu ve druhé ruce.
 První noc jej hvězda přivedla do chudé chaloupky. Tam nalezl 
dítě, které bylo chromé. Plakalo, protože si nemohlo hrát s ostatními 
dětmi.
 „Ach“, pomyslel si blázen, „dám tomu dítěti svoji bláznovskou 
kapuci. Potřebuje ji více, než nějaký král.“ Dítě si bláznovskou kapuci 
nasadilo na hlavu a šťastně se rozesmálo, plné radosti. To bláznovi 
místo poděkování bohatě stačilo.
 Druhou noc jej hvězda zavedla do krásného paláce. Tam nalezl dítě, 
které bylo slepé. Plakalo, protože si nemohlo hrát s ostatními dětmi.
 „Ach“, pomyslel si blázen, „dám tomu dítěti svoji zvonkohru. 
Potřebuje ji více, než nějaký král.“ Dítě zvonkohru nadšeně rozeznělo 
a šťastně se rozesmálo, plné radosti. To bláznovi místo poděkování 
bohatě stačilo.
 Třetí noc jej hvězda zavedla do zámku. Tam nalezl dítě, které 
bylo hluché. Plakalo, protože si nemohlo hrát s ostatními dětmi.
 „Ach“, pomyslel si blázen, „dám tomu dítěti svoji květinu. 
Potřebuje ji více, než nějaký král.“ Dítě si květinu s úžasem prohlíželo 
a šťastně se rozesmálo, plné radosti. To bláznovi místo poděkování 
bohatě stačilo.
 „Teď už mi nezůstalo nic, co bych mohl králi darovat. Bude 
asi lepší, když se vrátím“, pomyslel si blázen. Avšak když vzhlédl 
k obloze, hvězda stála na jednom místě a smála se na něj jasněji než 
kdykoli předtím. A v tom uviděl cestu k nějaké stáji uprostřed polí. 
 Před stájí potkal tři krále a zástup pastýřů. I oni hledali nového 
krále. Ten ležel v jeslích - malé, bezbranné, chudé dítě. Maria, která 
zrovna chtěla na slámu prostřít čisté plínky, se bezradně rozhlížela 
a hledala pomoc. Nevěděla, kam by dítě položila. Josef právě krmil 
osla a všichni ostatní měli plné ruce darů. Tři králové přinášeli zlato, 
kadilo a myrhu, pastýři pak vlnu, mléko a chléb.
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Svátečně
VÁNOČNÍ ČAROVÁNÍ

A SYMBOLIKA LIDOVÝCH DÁRKŮ
 Vánoční svátky jsou i dnes největšími 
a nejvýznamnějšími svátky v roce, chápeme je 
tak skutečně v celospolečenském měřítku, bez 
ohledu na to, zda jsme či nejsme věřící. Tajemná 
atmosféra vánočních svátků si nás podmaňuje 

a získává především zklidněním všedního shonu, pocitem rodinné 
blízkosti, vřelosti a lidskosti.
 V minulosti výlučnost vánočních svátků lidé cítili ještě silněji. 
Napomáhaly tomu hluboce zakořeněné představy o silách, které 
ovlivňují běh přírody a osudy lidí.
 Mezi svátky zimního výročního cyklu, během nichž lidé prováděli 
různé magické praktiky, měly mimořádné postavení svátky dva - 
výroční den svatého Ondřeje (30.11) a Štědrý den (24.12.). U Štědrého 
dne je tato výlučnost pochopitelná, svátek svatého Ondřeje ji zřejmě 
získal posuny v důsledku neustálé snahy o zpřesňování kalendáře.
 Nejčastější a nejdůležitější magické praktiky se dály za účelem 
zajistit dostatek úrody, a tím i obživy pro rodinu, a také ovlivnit běh 
lidského života - tzv. osobní magie.
 Štědrovečerní večeře měla slavnostní a obřadní ráz. Hospodyně 
všechny pokrmy připravila předem na stůl, aby během večeře 
nemusela vstávat. Pokud by vstala od večeře, přivolala by na rodinu 

 Jen blázen zde stál s prázdnýma rukama. Maria, plná důvěry, 
položila tedy dítě do jeho náruče. Tak našel Krále, kterému chtěl 
v budoucnu sloužit. A také věděl, že svoji bláznovskou kapuci, 
zvonkohru i květinu rozdal dětem, aby měl místo pro Dítě, které mu 
nyní se svým úsměvem darovalo moudrost, po níž toužil.

(Z německého překladu) 

ŘÍKÁVÁ SE…
 Říkává se, že Vánoce jsou svátky klidu a pokoje. 
Vánoce jsou ve skutečnosti narušení klidu a běhu 
života.
 Je to stejné, jako když přijde návštěva. Před tím byl 
klid, člověk byl doma, kde to všechno zná, ví kde najde 

jídlo, i  co by mohl chtít ten, kdo bydlí se mnou.
 Pak přijde návštěva a všechno je jinak, vzhůru nohama. Někdo sedí 
za stolem a to je najednou důležitější než všechno ostatní. Najednou 
nevím, musím hledat slova, poslouchat slova druhého, vnímat jakou 
tíhu má pro něj život a hlavně : musím vidět i sebe sama - v pohledu 
druhého, připustit jeho úhel pohledu, jeho perspektivu - a to je velmi 
zneklidňující. Tajemství, kterému se úzkostlivě vyhýbáme, před 
kterým se doma zavíráme - najednou ožívá.
 Vánoce jsou návštěva. Narušení klidu, pohody života „doma“. 
Tehdy se objevil ve světě Ježíš a lidé si s ním nevěděli rady. Jeho 
perspektiva, které říkal Království  Boží, byla zvláštní, všechno bylo 
jinak, mělo jinou cenu.
 Ještě je potřeba doříct, jaká je to návštěva, o jakou perspektivu 
jde. Abychom si ze samého strachu o svůj pokoj Vánoce nezakázali. 
„ Bůh poslal svého jednorozeného Syna „ . Jednorozený znamená 
zvlášť milý, to nejlepší. Lze říci, že je to návštěva z Lásky. 
Perspektiva, která má o Vánocích hluboce rozrušit, jako když přijde 
návštěva,  je perspektiva Lásky. Vánoce jsou znejistění vlastního 
pohledu - Láskou.
 Je v tom i kus soudu. Mnoho z toho na čem jsme si zakládali je 
bezcenné a chudé. Člověk utichá, choulí se, mlčí … probouzí se cosi 
zasutého, důvěra, probleskne naděje … 

Mgr. Lydie Kuželová

neštěstí a nevyvedla by se housata ani kuřata. K večeři rodina zasedla 
ve chvíli, kdy se na obloze objevila první hvězda. Žádná z rodin 
nechtěla první rozsvítil světlo, byla totiž rozšířená představa, že 
v chalupě, ve které na Štědrý den rozsvítili jako první, někdo brzy 
umře. Na štědrovečerním stole měly být plodiny, které se během 
roku urodily. Večeře se začínala obřadním pojídáním oplatky 
potřené medem, aby byli všichni zdraví. Častěji se objevoval jiný 
zvyk: hospodář rozkrojil červené jablko na tolik dílků, kolik bylo 
stolovníků. Každý stolovník svůj dílek jablka snědl a věřil, že se 
všichni opět v příštím roce kolem štědrovečerního stolu sejdou.
 Pokrmy se připravovaly z luštěnin (hlavně z hrachu), které byly 
považovány za symbol rozšíření majetku.
  Nechyběly pokrmy z hub, kterým byl přisuzován božský původ, 
a proto byly považovány za ochranný prostředek proti nemocem 
a škodlivým silám. Důležité místo náleželo pokrmům připraveným 
z kynutého těsta.
 Jídlo, předměty i zbytky večeře ze štědrovečerního stolu měly velký 
význam v magických praktikách. Například: obilí, které bylo v ošatce na 
štědrovečerním stole, bylo přidáváno do setby, aby se“vyvedla úroda“, 
zbytky a drobky z večeře se zakopávaly do země jako poděkování zemi 
za úrodu a zároveň byly prosbou o úrodu příští, zbytky se přidávaly 
do krmení hospodářským zvířatům, aby je netrápily nemoci, drobky 
z večeře se házely do studně, aby bylo dostatek čisté vody.
 O Štědrém večeru se pod stůl kladla sláma z touhy o zajištění 
bohaté sklizně a plodnosti. Také se pod stůl dávala sekera a lidé se 
během večeře snažili jejího ostří dotknout nohou, aby si zajistili 
pevné zdraví. Nohy stolu se omotávaly řetězem ve víře, že rodina 
i hospodářství zůstane pohromadě, a také v představě ochrany před 
působením škodlivých sil. Zde se projevuje magie kruhu.
  Vedle magie, jejímž cílem bylo zabezpečení úrody a hospodářství, 
byly vánoční svátky příležitostí i k praktikám osobní magie, především 
magie milostné. Velký okruh tvoří praktiky, kterými se dívky snažily 
zjistit řemeslo budoucího manžela, a praktiky pro zjištění místa, 
odkud bude budoucí ženich či nevěsta. Praktiky měly různý charakter: 
věštilo se ze snů (magickou moc měly sny, které se zdály v noci na 
sv. Ondřeje a o Štědrém večeru), z přírodních úkazů (hvězdy, voda, 
počasí), lilo se olovo nebo vosk do vody, čekalo se, kdo v určitém 
okamžiku půjde okolo dívky či chlapce, a z toho se usuzovalo na 
budoucího životního partnera. 
 Nádherným zvykem, který se dochoval do dnešních dnů, i když 
původní význam se trochu vytratil, je magie obdarování. Motiv 
obdarování prostupuje celé vánoční svátky, darem byla obřadní 
večeře, darem byla přítomnost všech blízkých, obdarování byli nejen 
lidé, ale i hospodářská zvířata, sad, půda, voda, oheň v peci apod.
 Magie daru, zvyk obdarovávat je tak krásným poselstvím, které 
přechází z generace na generaci. Dnes si sice vánočním dárkem 
nesnažíme zajistit bohatou úrodu, ale vyjadřujeme jím vztah k těm, na 
nichž nám záleží a darem nám jistě je radost blízkých - obdarovaných.

JABLKO, nejlépe červené
 Jablko bylo základem mnoha dárků a předmětů, které v lidovém 
prostředí provázely některé obyčeje. Jablko je symbolem života, červená 
barva je symbolem životadárné síly a lásky. Červené jablíčko bylo proto 
oblíbeným prvkem, který se v lidovém prostředí používal pro vyjádření 
základních lidských přání: zdraví, životní síla a láska. Jablko se často 
ve stavbičkách, které bývaly vánočními dárky, spojovalo s dalšími 
předměty, jimž byl přisuzován v lidových představách určitý význam.

ZELEŇ
 Čerstvé zelené ratolesti dovážely většinu kalendářních i rodinných 
svátků. Zeleň je symbolem života a síly, která každoročně po dlouhé 
zimě probouzí přírodu. Proto byl v našem prostředí přijat i vánoční 
stromeček, který se v lidovém prostředí rozšířil pravděpodobně 
z německého prostředí až v průběhu 19. století. Vánoční stromeček 
je v naších představách s vánočními svátky spojen neodmyslitelně. 

SYMBOLIKA LIDOVÝCH DÁRKŮ
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Zaujalo nás

OŘECH
 Vlašský nebo lískový ořech byl symbolem síly, bohatství 
a úspěchu v hospodářství. Oblíbený zdobný prvek u mnoha lidových 
vánočních dárků. 

LUŠTĚNINY
 Luštěniny naši předchůdci používali nejen při výrobě dárků 
(zejména hrách), ale pochopitelně byly pevnou součástí jejich 
jídelníčku ve dnech všedních i svátečních. Schopnost luštěnin 
bobtnat, měnit svůj objem, symbolizovala touhu zvětšit svůj majetek, 
získat dostatek prostředků k pokrytí života rodiny.

PEČIVO PŘIPRAVENÉ Z KYNUTÉHO TĚSTA
 Pečivo z kynutého těsta provázelo všechny svátky našich předků, 
drobné tvary zdobily i vánoční dárky. Kynuté těsto opět díky své 
schopnosti nabývat na objemu bylo symbolem možného získání 
bohatství, ale tomuto pečivo byla přisuzována i ochranná moc před 
působením škodlivých sil a nemocí.

Mgr. Jana Hofmanová

 Tak nám ten rok zase nějak rychle uběhl. Dne 11. listopadu 
slavíme svátek sv. Martina.Svatý Martin byl uctíván v mnoha zemích 
nejen pro svou dobrotu, laskavost, soucit s lidmi, ale i za to, že v Galii, 
dnešní Francii, přivedl mnohého neznaboha na křesťanskou víru. 
Martin se narodil jako syn setníka římských legií v provincii Panonie. 
Stal se římským důstojníkem, sloužil  v jízdním pluku v Galii. Když 
jednou přijížděl na koni k bráně města Amiensu, uviděl ubohého, 
nahého žebráka, a tak rozetnul svůj vojenský plášť a podělil se s ním 
o něj. A právě v tomto okamžiku bývá nejčastěji zobrazován. Časem  
Martin z legií odešel, nechal se pokřtít a vystudoval ve Francii na 
biskupské škole. Přesto žil stále skromně. A víte, proč se na svátek sv. 
Martina pečou husy? Legenda vypráví, že když chtěli Martina zvolit 
biskupem v městě Tours, bránil se, dokonce se schoval do husího 
chlívku. Ale husy ho svým štěbetáním prozradily, a proto za trest 
skončily všechny na pekáči. Aby se na tuto příhodu nezapomnělo, 
pečou se martinské husičky v celé Evropě.
 A po svátku Martina začínají již přípravy na vánoční svátky. 
Začíná adventní čas, pečení cukroví, uklízení.  Děti jsou hlavně 
v očekávání  dárků a dobrot. Tento předvánoční čas  můžete strávit 
s dětmi návštěvou  Třebechovického betlému,  v muzeu  v Hradci 
Králové návštěvou adventních trhů, ve Smiřicích v Zámecké kapli 
Zjevení Páně si můžete poslechnout vánoční koncerty, v KD Dvorana 
- vystoupení žáků a pěveckého sboru základní školy s názvem „Český 
rok“, a můžete malé děti vzít na pohádku „Čert a Káča“.
 Přejeme Vám pěkné a klidné vánoční svátky.

 Eva Ornstová, místostarosta

PŘEDVÁNOČNÍ ČAS

MISS KRÁLOVÉHRADECKÉHO 
KRAJE JE Z ČERNILOVA !

 Těsně před vyhlášením svého triumfu zašeptala: „Já už chci 
domů!“ To se jí v hlavě střídaly pochybnosti ale i naděje na vítězství. 
Vedlo však přání mít to všechno už za sebou…
 Řeč je o slečně Romaně Pavelkové, „čerstvé“ MISS Krá-
lovéhradeckého kraje. Finále této prestižní soutěže se konalo v úterý 
15.listopadu v hradeckém Aldisu a pořádala ho modelingová agentura 
Daniela Models. Diváci zažili krásný večer propracovaný do všech 
detailů. Večer uváděl známý herec a moderátor Tomáš Krejčíř. Do 
šestadvacetičlenné poroty usedly např. Miss ČR 2001 Diana Kobzanová, 
Miss ČR 2002 Kateřina Průšová či herečka Zdenka Žádníková-Volencová 

Dívky musely projít těmito zkouškami: úvodní tanec, rozhovor, módní 
přehlídka, volná disciplína a neodmyslitelná promenáda v plavkách. Ve 
všech zkouškách si Romana vedla znamenitě a jako volnou disciplínu si 
vybrala taneční vystoupení „Kabaret“, které si sama zkoncipovala. Na 
finále se prý dobře připravovala, chtěla uspět, vítězství ji však opravdu 
překvapilo. K němu jí pomohly nejen dary matky přírody - velice atraktivní 
vzhled či pohybové nadání. Romana přispěla svojí houževnatostí, pevnou 
vůlí a uplatnily se také její zkušenosti s prací v modelingu.

 Na svůj věk (21 - u tak nízkého čísla není jistě hřích to prozradit) 
má Romana za sebou spoustu zajímavých zážitků a zkušeností. Po 
absolvování černilovské základní školy, na kterou ráda vzpomíná, 
vystudovala gymnázium. Potom se rozhodla - tak, jako spousta 
dnešních mladých - odejít do světa „na zkušenou“. Dva a půl roku 
pracovala v Německu nejprve jako au pair, později v reklamní agentuře. 
Zároveň studovala němčinu a tento kurz uzavřela zkouškou. V té době 
také hodně cestovala (Jihoafrická republika, Egypt, Německo a další). 
Domů do České republiky se vrátila v létě 2005, zapsala se do prvního 
ročníku Vysoké školy finanční a správní v Praze, obor Marketing 
a management. Brzy potom jí byla nabídnuta modelingovou agenturou, 
ve které pracovala, účast v soutěži Miss Královéhradeckého kraje. 
Romana mluví výborně německy, anglicky, začíná se španělštinou a ani 
italština jí není cizí. Celý týden má tak rušný (škola, práce v agentuře, 
udržování kondice atd.), že si ráda v klidu posedí aspoň jeden večer 
o víkendu se svými nejbližšími. Na nějaké velké „pařby“ už jí nezbývá 
čas ani síly. Ale i tak si samozřejmě najde chvíli a vyrazí si v džínách 
a bez velkého „makeupu“ se svými přáteli. 
 No a co Romanu čeká v nejbližších dnech? Program nabitý před-
náškami ve škole, módními přehlídkami, moderováním soutěže Mini 
Miss. V sobotu 26.listopadu jí čeká finále soutěže Miss Východních Čech. 



str. 13Prosinec 2005 Zpravodaj obcí Mikroregionu Černilovsko

Dostala se do užšího výběru soutěže Česká Miss, kde chce též zkusit štěstí. 
Co se týká vzdálenější budoucnosti, chce Romana především dostudovat 
školu a podívat se do Austrálie. Kdo ví, kam ji vítr ještě zavane!
 Samozřejmě jsme se nezapomněli zeptat na Romanin životní styl, 
takže děvčata, chcete-li zažít něco takového jako ona, chce to hlavně 
dostatek pohybu - třeba ve fitness či na zahrádce s rýčem, poctivé české 
knedlíky či omáčky rozhodně ne každý týden, ale pestrý jídelníček 
obsahující maso, zeleninu a ovoce. Nezapomínejte také na pitný režim 
(jak jsme se shodly - „hlad je převlečená žízeň“).
 Při našem rozhovoru, který jsme pořídili v předvečer jejího svátku, 
jsme mluvili s Romanou i s její babičkou (rodiče museli odjet) ještě 
o spoustě dalších věcí - o rozzářených očích pyšného tatínka, velké radosti 
maminky, brášky i babiček, o milých gratulacích od bývalých i současných 
spolužáků. Popřáli jsme Romaně nejen k svátku, ale i k vítězství. 
 Takže hodně zdraví, štěstí a úspěchů ve škole, v osobním životě 
i v dalších kolech soutěže, kterou si nenechají ujít žádní vyznavači 
dívčí krásy a inteligence - České Miss!

Za redakci Zpravodaje Dana Hoffmannová

VZPOMÍNKA NA LÉTO

 Tak jako v minulých letech, se i  letos o prázdninách konal již 
10.ročník soutěže tříčlenných týmů v netradičních disciplínách. 
Tentokrát v sobotu 13. srpna 2005.  Dvacet pět přihlášených týmů 
změřilo své síly v devíti disciplínách: Chůdy, Hod pařezem, Žranice, 
Voda, Opičí dráha, Pití piva, Trakař, Popelka, Voda.

Černilovský pařez

Zvláštní ocenění:
 Mark Vincent - za osobitý přístup k pití piva
 Sexy bonbónky - za originální název

Tuto akci bychom nemohli pořádat bez laskavého přispění sponzorů: 
OÚ Černilov, Předměřické mlýny - Voženílek, Betonov, Bernard Rudolf, 
Kerhart František, Brož Zdeněk, Zámečnictví - Dráha, Jeřábek, Odemo 
- Morávková Jana, Voborník Vladimír, Volejník Václav, RTH - Hálek 
Vítěslav, Instalatérství - Vachek, Stavební podnik Hradec Králové, Piano 
Kabinect Hradec Králové, Kadeřnictví - Křížková Jana, Hospoda „Pod 
Borovicí“, Restaurace „U Vidliček“, Hospoda „U Matese“, Hospůdka 
„U Šulců“, Kotlant Václav, Toi Toi - Hembala Jan, Hofman Ladislav, 
Raiffaisen stavební spořitelna, Autodoprava - Veselovský, T - Mapy 
Hradec Králové, Hora Mont, Kotkovi - Prodejna vín, Vacek Petr, Mix 
- Zdeněk Šafařík, HNG Bukovina, Hofman Zdeněk, Motomarket, Binar 
Jaroslav, Kotlant Jiří, proto jim touto cestou ještě jednou děkujeme!

Poděkování rovněž patří všem, kteří pomohli se zajištěním 
doprovodného programu, Dolejšáci

Výsledková listina:
 1. Sexy - bonbónky 65 b.  
 2. Pivní flotila 66 b.
 3. Dream team 70 b.
 4. Památkáři 71 b.
  Poslední tým
 6. Dalamánci 74 b.
 7. Mazánci 76 b.
 8. Stěhováci 83 b.
 9. Šejba team 89 b.
 10. Volanťáci 92 b.
 11. Hycaři 98 b.
 12. Horští srnci 113 b.
 13. A je to 121 b.

 14. No name 129 b.
 15. Krakonošovo 131 b.
 16. Schisa team 133 b.
 17. Motomarket 137 b.
 18. HC Borůvky 142 b.
 19. Mladá elita 147 b.
  Notor band
 21. Stará garda 148 b.
 22. Ruměnky 152 b.
 23. EU 161 b.
 24. Chcípáci 188 b.
 25. Lhotečtí paňáci 211 b.

VÝLET PRO DĚTI VE SKALICI

 Ve středu dne 28. září 2005 byl svátek sv. Václava, tedy volný 
den, tak jsme se rozhodli uskutečnit pro děti výlet. Vybrali jsme zámek 
Nové Hrady u Litomyšle. Tento zámek začal v r. 1773 stavět majitel 
panství Jan Antonín Harbuval - Chamaré, v r. 1777 byla dokončena 
rokoková hlavní trojkřídlá jednopatrová budova. Do roku 1903 
vlastnili zámek potomci původního majitele, tento rok jej prodali 
pražskému obchodníkovi Štěpánu Bergerovi. V roce 1936 získal 
zámek Cyril Bartoň z Dobenína, jehož potomci jsou majiteli textilních 
závodů a zámku v Novém Městě nad Metují. V době 2. světové války 
zámek obsadili Němci. V roce 1948 se stal zámek majetkem státu 
a vzhledem k velké umělecké ceně byl zařazen mezi památky první 
kategorie. Ale bohužel se s ním tak nezacházelo. Jeden čas se na 
statku chovala prasata, proto byly v průběhu 60. a na začátku 70. let 
20. století provedeny rozsáhlé zabezpečovací a udržovací práce. Do 
konce 80. let se v jednom křídle nacházela základní škola. V 90. letech 
dostali zámek v restituci poslední majitelé, kteří však nestačili na 
opravy. V r. 1997 jej koupili současní majitelé manželé Kučerovi. (Pan 
Kučera byl poslancem parlamentu v 90. letech.) Ti zámek opravují 
postupně, r. 2001 byl znovu otevřen veřejnosti. Na zámku je několik 
zajímavostí. Například obrovský křišťálový lustr v jediné přístupné 
místnosti v 1. patře, který je upevněn na rumpálu, který je na půdě. 
Při čištění se lustr spustí dolů. Ostatní místnosti v 1. poschodí obývá 
rodina Kučerova. Na zámku je též třináctá komnata, mohli jsme do 
ní nahlédnout. V přízemí zámku se nacházejí vzácné kousky nábytku 
zapůjčeného z Umělecko-průmyslového muzea v Praze. V přilehlých 
budovách zámku se nachází galerie, cukrárna, restaurace. V těsné 
blízkosti je „Křížová cesta“. V zámecké zahradě se v poslední době 
podařilo zrestaurovat plastikami zdobený slohový špýchar, klasicistní 
altán a v současnosti zahradníkům dům.
 Z Nových Hradů jsme jeli přes Luži, viděli jsme hrad Košumberk. 
V obci Košumberk se nachází známá Hamzova dětská léčebna. Dojeli 
jsme do Rábů pod Kunětickou horou. Pro děti je zde nově otevřena 
Perníková chaloupka. V expozici jsou ukázky perníků z celé naší 
republiky. V chaloupce peče perníčky hodná ježibaba, která dětem 
názorně ukazuje, jak se takový perník peče. Mimochodem, ta ježibaba 
je vousatý chlap. Z druhé strany chaloupky je výstava strašidel. 
V okolí budovy se nachází kolem ohniště 12 sedaček pro 12 měsíčků, 
otočná chaloupka, Ferdovo mraveniště, jabloň frňákovník, hrušeň 
antifrňákovník a další předměty z pohádek. 
 Kdo chtěl, tak se vydal na hrad Kunětická hora a kdo ne, tak se bavil 
tím, že si prohlížel zvířátka za plotem. A to kozy, koně, ovce i pštrosy.
 Počasí nám celkem přálo. Je jenom škoda, že o tento výlet pro-
jevili rodiče a děti malý zájem.

Zdeňka Klimešová, Skalička

Zjistili jsme po uzávěrce: V sobotu 26. listopadu se stala Romana 
Pavelková Miss Východních Čech. A první Romaniny pocity? 
„Úžasné! Stát se během čtrnácti dnů dvakrát Miss, to je něco!“ 

Gratulujeme !
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Ze života spolků
ČERNILOVSKÝ VOLEJBAL - ŽENY

podzimní soutěžní sezóna
 
Zajímá vás, jak skončila podzimní soutěžní sezóna? Posuďte sami:

Tabulka:
Poř. Družstvo Utk. Výhra Prohra Sety Míče Body

 1. Slavia HK  6 5 1 17: 5 524:368 11
 2. Třebechovice 6 5 1 17: 6 522:446 11
 3. Černilov 6 4 2 14: 9 504:443 10
 4. Slezské Předm. 6 3 3 11:11 476:450 9
 5. Montas HK 6 3 3 11:10 422:435 9
 6. Pouchov  6 1 5 4:16 341:474 7
 7. Nový Bydžov 6 0 6 1:18 278:471 6

A s kým se utkáme na jaře?
 Letošní ročník je trochu netradiční. Na podzim byly 
vytvořeny 2 skupiny. První 4 družstva z každé skupiny 
vytvoří na jaře skupinu A a zbylá družstva skupinu B. 
Kromě hráček ze Slavie, Třebechovic a Slezského 

Předměstí poznáme i  hráčky z Chlumce, Třebše, DTJ HK a  Petrofu, 
které se probojovaly z druhé skupiny.
 Zatím pilně trénujeme v sokolovně ve Vlkově, neboť nás 15.1.2006 
čeká zimní turnaj na Slávii v HK, kde budeme moci porovnat volej-
balové schopnosti s jinými družstvy žen.
 Děkujeme Obecnímu úřadu v Černilově za podporu naší činnosti.

Za VK Černilov Dana Adamírová

SLÁVEK KLECANDR ZPÍVAL
V EVANGELICKÉM KOSTELE

 „Zvonec zvoní, zvonec zní, představení začíná. Kulisou je temná 
noc, hvězdy jsou jí očima“… je začátek jedné písničky Slávka 
Klecandra. Slávek Klecandr, „soused“ z Vamberka, kapelník skupiny 
Oboroh a učitel hudby na základní umělecké škole, přijel koncertovat 
do Černilova v nedělní odpoledne 23.10. 2005. Bylo to vlastně skoro 
zas po roce, na konci loňského léta jsme jej mohli slyšet zpívat a hrát 
během Farního dne. 
 Tentokrát Slávka - smím jej tak familiérně nazývat, protože 
„mistr“ si tyká s kdekým a byl u nás párkrát na čaji - pozvala do 
Černilova evangelická jáhenka, paní Lýdie Kuželová. Vystoupení 
v evangelickém kostele začalo sice bez zvonce, nicméně utíkalo tak 
melodicky, že se člověk ani nenadál a na jeho konci ona zmiňovaná 
noc pomalu přicházela. Slávek Klecandr zpíval svoje vlastní písničky 
a doprovázel se přitom na kytary a foukací harmoniku. Když to 
tak počítám, byla jsem na jeho koncertě vlastně už popáté. Ale až 
zas někdy přijede do Černilova, myslím, že si to nenechám ujít 
a doporučuji vám totéž!

Jana Žárská

PODĚKOVÁNÍ
 Máme takový názor, že pokud v naší obci něco 

chybí nebo něco v pořádku není, je třeba o problému 
mluvit  a upozornit na něj. Ale také na druhou stranu, 

jestliže se  dobrá věc povede, je dobré za ni 
pochválit. Touto cestou bychom rádi poděkovali 

všem těm, kteří se podíleli na vybudování 
nových dětských hřišť a těm, kteří se průběžně 
starají o pořádek v obci (pravidelné sekání 

trávy, hrabání listí, prořezávání stromů....). Nemalou pochvalu si 
také zaslouží pan školník ZŠ Černilov za dlouhodobé udržování 
perfektního stavu okolí školy.

Děkujeme.
David a Alice Horákovi 

Jeden z nových prvků na dětském hřišti (foto J. Hoffmann).

FOTBALOVÝ PODZIM V ČERNILOVĚ
 Fotbalová hřiště se uložila k zimnímu spánku 
a je tedy čas bilancovat podzimní část sezóny 
2005-2006. Celkem čtyři naše mužstva vstupovala 
do neznáma, nikdy v historii černilovské kopané 
se nehrály tak vysoké soutěže. Před sezónou se 
tradičně řeší personální otázky, ať už v hráčském 
kádru nebo v obsazení realizačních týmů. 

Bohužel před novým ročníkem skončili někteří trenéři svoji činnost 
(doufejme, že dočasně). A sehnat zapáleného člověka, který je 
ochoten věnovat svůj volný čas výchově mladých fotbalistů, není 
nijak jednoduchá věc. Toto se týká samozřejmě dobrovolných funkcí  
i v jiných oblastech.
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 A jak si naše týmy vedly v soutěžích. Na úrovni okresu nastupují 
pouze starší a mladší elévové a B-mužstvo mužů. Ve starších elévech 
doplácíme na nekoncepční práci minulých let. Absence hráčů ročníku 
1995 je více než citelná. Mužstva se ujali dosud aktivní libřičtí hráči 
Jaroslav Kosina a Petr Ličman a jejich premiérové účinkování na 
trenérském postu je třeba hodnotit kladně. Přestože starší elévové v řadě 
utkání podali výborné výkony, doplácejí v souboji se staršími protihráči 
na menší fyzické parametry a zvláště v druhém zápase dvojutkání jim 
docházejí síly. Po podzimní části jsou na 8.místě tabulky skupiny A, 
ale je třeba si uvědomit, že v našem mužstvu nastupují mladší elévové, 
pro které jsou tyto starty na druhou stranu neocenitelnou zkušeností. 
I v této kategorii jsou výrazné talenty, o čemž svědčí nominace Libora 
Pánka a Jakuba Dostála do okresního výběru. 
 Mladší elévové dávají naději, že náš mládežnický fotbal i v dalších 
letech bude patřit ke špičce venkovských  oddílů v kraji. Trenérská dvojice 
Radek Imlauf a Aleš Roubal do mužstva zabudovala hráče z přípravky 
a vytvořili silný tým, který po podzimu obsazuje druhou příčku. Nejen 
výsledky, ale i předváděná hra je příslibem do dalších let. Aleš Roubal 
mladší a David Ličman patří k nejlepším střelcům okresního přeboru. 
V útoku jim dobře sekundují Michal Šmied a benjamínek Lukáš Daněk. 
Zadní řady se opírají o hru brankáře Josefa Zilvara, stopera Ladislava 
Kundrta mladšího. Z loňské přípravky se dobře adaptovali Tomáš Lamla, 
David Valach, Filip Dědek, Petr Panenka. 
 Společně s oběma mužstvy elévů trénuje nově se tvořící další ročník 
přípravky. Nejmladší hráči FK Černilov se znovu sejdou pod vedením 
trenéra Josefa Šolce po novém roce ve čtvrtek 5.1. od 17.00 hodin 
v tělocvičně školy. Samozřejmě uvítáme další nové hráče i z okolí 
Černilova, především ročníky 1998-2000. Svoji premiéru v družstvu 
mladších elévů si odbyli na podzim Petr Lukášek a nejmladší hráč 
oddílu Hynek Horák, v jarní sezóně jistě dostanou příležitost další.
 Jako den a noc působí umístění B-mužstva ve III.třídě okresu 
po podzimu oproti minulé sezóně. V loňském ročníku se Béčko na 
poslední chvíli zachránilo, letos bojuje o první příčky tabulky. Teprve 
prohra v posledním kole v Červeněvsi odsunula naši rezervu na druhé 
místo. Mužstvo do nové sezóny převzali Jiří Novák a Rudolf Král. 
Jaké jsou příčiny proměny? Proti loňsku se rozšířil kádr B-mužstva, 
bylo méně souběžných zápasů s A-mužstvem. Béčku pomohl návrat 
Petra Slezáka k fotbalu, návraty po zranění Pavla Jukla a Kamila 
Králíka, skvělá forma brankáře Tomáše Němce, střelecké obrození 
Ladislava Kundrta, zkušenosti a fotbalová chytrost nestárnoucího 
Radka Imlaufa. Doufejme, že po kvalitní zimní přípravě se naše 
rezerva popere o postup do okresního přeboru, což by prospělo 
dalšímu fotbalovému růstu vlastních odchovanců.    
 Starší žáci postoupili do krajského přeboru, který hrajeme jako 
jediný venkovský oddíl kraje. Trenérský tandem Radek Matoušek a Petr 
Benák hrál soutěž se zkušeným, ale úzkým kádrem. Naši hráči se na 
podzim v přeboru rozhodně neztratili a na 9.místě uzavírají silný střed 
tabulky. Výhry s Broumovem, B-mužtvy Náchoda a RMSK Cidliny, 
Hořicemi, Vrchlabím a Dobruškou mají svou cenu. Ani v ostatních 
zápasech herně ani výsledkově nepropadli.
 V horší situaci byl nováček na trenérské lavičce Martin Vávra 
a jeho kolega, navrátivší se Marek Zelenka. Mladší žáci se potýkají 
se stejným problémem jako starší elévové, je třeba však ocenit práci 
trenérského tandemu, který dal nakonec dohromady základ mužstva 
na slušné úrovni. Pokud jsou k dispozici všichni hráči, herní projev 
není špatný. Ovšem při absenci dvou, tří hráčů je jejich náhradníci 
při dobré snaze v takto náročné soutěži těžko nahradí. Po podzimu 
obsazují 12. nesestupovou příčku. Někteří soupeři naše žáky přehrávali  
zvláště po fyzické stránce, naopak domácí výhra 7 : 2 nad rezervou 
Náchoda vyvolala šok ve fotbalové veřejnosti kraje. Potěšitelné je 
zařazení Tomáše Zelenky a Davida Fibigera do okresních výběrů.
 Dorost hrál krajský přebor mladšího dorostu ve spojení se staršími 
dorostenci Nového Hradce. Před novým ročníkem jsme využili nabídku 
Nového Hradce s tím, že o dvě soutěže vyšší soutěž, než jakou hrál dorost 
loni, pomůže k fotbalovému růstu ročníků 1989-90. Vznikl problém co 
se staršími dorostenci. Martin Hynek hostuje v Třebechovicích, Pavel 
Fibiger na Novém Hradci, Michal Hlína a Martin Foglar přešli do 

B-mužstva, Jan Hrubý do A-mužstva. Dorost si vedl velice dobře a po 
podzimu mu patří 5.příčka tabulky  v soutěži, kterou mimo našeho týmu 
hraje  pouze jediný venkovský oddíl - poslední Předměřice. Svěřencům 
trenérského triumvirátu David Šolc, Jaroslav Pokrupa a Václav Hryzlík, 
však bohužel nevyšly tři domácí zápasy. Dorost tvoří vyrovnaný 
kádr, kde však chybí výrazné individuality, které by podržely ostatní 
v krizových okamžicích. Přesto Tomáš Schwarzer a Martin Holeček 
vypomohli B-mužstvu a dostalo se jim ocenění od starších spoluhráčů.
 A-mužstvo postoupilo do 1.A třídy a úkolem pro svěřence trenéra 
Milana Kuchaře bylo zabydlet se v nové soutěži a hrát v první polovině 
tabulky. Výsledky a umístění dopadlo nad očekávání. Před sezónou 
opustili mužstvo Jakub Pražák a Jiří Špryňar, kteří se v Černilově 
nechytili. Odchovanec Lukáš Zilvar přestoupil do Uhelných skladů 
Praha. Posilami měli být útočníci Michal Jaroš a Daniel Pleskot, 
středopolař Pavel Němec, defenzivní hráč Aleš Roubal. Krýt záda 
Josefu Fiedlerovi měl nadějný brankář Ondřej Křičenský, na hostování 
z FC Hradec přišel vlastní odchovanec Tomáš Urban. Dá se říci, 
že všichni noví hráči očekávání splnili.  Od prvních kol se nováček 
A-třídy usídlil na prvním místě a podzim vyhrál s náskokem 10-ti 
bodů. Už v průběhu podzimu se snažili soupeři na lídra soutěže herně 
vytáhnout a často se náš tým musel vypořádat s velmi tvrdou hrou 
soupeře. Na jaře bude černilovské Áčko ještě pod větším tlakem.
 Členská základna tvořená z velké části mládeží a velký divácký 
zájem dokazují, že fotbal v Černilově se neorganizuje pro úzkou skupinu 
lidí a zároveň slouží k zviditelnění naší obce v rámci kraje.  

 Jelikož končí rok 2005, sluší se poděkovat všem 
dobrovolným funkcionářům a trenérům, předsedovi 
oddílu Petru Šrámkovi, správci Václavu Hurychovi, 
správcové Renatě Petráskové, Evě a Radce Šrám-
kovým, hlavnímu sponzorovi Ladislavu Poradovi, 

sponzorům mládeže firmám: Mlýny J. Voženílek, KB Sport, Radek 
Lorenc-autodoprava a v neposlední řadě obecnímu úřadu. Našim 
fanouškům a všem spoluobčanům přejeme hodně zdraví a úspěchů 
v novem roce 2006, našim rodinám děkujeme za toleranci a pochopení 
pro našeho časově náročného koníčka.

Josef Šolc

HASIČI SKALICE
 Dne 1. října 2005 oslavil Svaz dobrovolných hasičů 
ve Skalici 125. výročí svého založení. Této oslavy se 
zúčastnily hasičské sbory z Hubílesa, Smržova, Skaličky 
a Skalice. Za krásného slunečného počasí slavnost 
začala průvodem všech hasičů. V čele průvodu byla 
koňmi tažená stará ruční hasičská stříkačka a velitel nesl 
slavnostní prapor sboru. Potom následovala okrsková 

soutěž,  při které všichni přítomní občané fandili.

 V 11 hodin byl uskutečněn slavnostní nástup všech jednotek 
a vyhlášeni vítězové okrskové soutěže. Starosta obce Skalice Josef 
Fabián připomněl ve svém projevu, jak vznikaly první hasičské sbory 
ještě v Rakousku-Uhersku. Potom slavnostně otevřel opravenou 
hasičskou zbrojnici a předl klíče veliteli sboru ve Skalici. Popřál 
mnoho úspěchů všem v jejich práci. Při této příležitosti  byl panem 
farářem z Černilova slavnostně posvěcen prapor obce Skalice 
a představen znak obce. Barvami obce jsou žlutá (zlatá), bílá 
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MYSLIVECKÉ SDRUŽENÍ HÁJ 
SMRŽOV

 V rámci komplexní péče o zeleň u Smržovské kapličky provedli 
myslivci vyžnutí ostružin a trávy, která umořovala novou výsadbu. 
Pozdní léto a podzim jsou vždy ve znamení příprav a zahájení 
přikrmování zvěře. Tak jak zmizí poslední zrno z polí, je třeba založit 
první zrno do zásypů pro bažanty a koroptve. Myslivecká zařízení, 
sloužící pro přikrmování zvěře a zpěvného ptactva, bylo třeba 
opravit, některá postavit nová.

MALÁ FOTOREPORTÁŽ Z ČINNOSTI 
ČERNILOVSKÝCH MYSLIVCŮ

„Po třetí leči“

„Výřad  z honu na bažanty“

„Divočák ulovený v listopadu 2005“

(stříbrná) a modrá. Prapor tvoří dva vodorovné pruhy, modrý a bílý, 
oddělené pilovým řezem o třech zubech. V modrém pruhu vyrůstá 
mezi prvním a druhým zubem žlutý dub. 
 Odpoledne si mohli zájemci prohlédnout výstavu historické 
i současné hasičské techniky. Obec Skalice zajistila při této příležitosti 
prodej pohledů Skalice, Číbuze a Skaličky, které si můžete zakoupit 
na OÚ i nyní. Občerstvení a hudba byla pro všechny zajištěna. Oslava 
výročí se zdařila.

Eva Ornstová, místostarosta

 Na podzim nastává hlavní lovecká sezóna a připravují se hony 
na drobnou zvěř. Letošní rok se zdál počasím v jarních a letních 
měsících pro drobnou zvěř příznivý. Byla vidět na dnešní dobu 
početná hejnka mladých bažantů, koroptví a dost mladých zajíců. 
Nastávající lovecká sezóna však ukáže, jak opravdu tento rok byl 
pro drobnou zvěř příznivý. Prozatím bylo uloveno 155 kachen a na 
prvních dvou honech na bažanty 143 bažantů kohoutů. Velikost 
výřadu je však z části ovlivněna vypouštěním odchované zvěře. 
I stavy zajíců se v letošním roce zdají být příznivé a tak smržovští 
myslivci si naplánovali na měsíc leden odchyt živých zajíců. 
V případě uskutečnění a úspěšného odchytu, poputují živí zajíci 
na zazvěření do jiných honiteb. Pokud se akce uskuteční, žádáme 
občany, hlavně mládež z okolních obcí, aby se odchytu zúčastnili 
a přišli pomoci nahánět zajíce. Odchyt zajíců je plánován na sobotu 
7. ledna. 2006.

 Příznivou zprávou pro naše zemědělce je, že se podařilo po 
čtyřměsíční přestávce ulovit v měsíci listopadu další tři divočáky, od 
začátku roku již 7 kusů.
 Myslivosti a lovu zdar

Miloslav Pazderka, myslivecký hospodář
FOTO - Ladislav Pazderka

Z lovu kachen v Černilově.
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Přijďte se podívat

Z memoriálu Jaroslava Vrbenského.

ADVENT V ČERNILOVĚ
 Jak všichni velice dobře víte, advent zahrnuje 
období přibližně čtyř týdnů před Štědrým dnem 
a začíná vždy v neděli, která je nejblíže k 30. 
listopadu - svátku sv. Ondřeje. Každá neděle a každý 
týden adventu má z církevního hlediska odlišný 
význam.

 Adventní období je časem krátkých dnů a tmavých večerů, zimy 
a snad i sněhu, mystiky a tajemna. Chcete si toto kouzelné období 
adventu zpříjemnit? Zastavit ten předvánoční shon, příjemně se 
odreagovat a vánočně se naladit? Přijměte pozvání na akce, konané 
v době adventu v naší obci.

Divadelní představení v sokolovně

 V neděli 4. 12. 2005 si Vás dovolujeme pozvat 
na divadelní představení pro mládež a dospěláky. 
Divadelní soubor „SYMPOSION“ z Třebechovic pod 
Orebem vás určitě pobaví veselohrou „Otcové se rodí 

ve skříních“ od autorské dvojice Scarnicci - Tarabusi. Představení se 
koná v 17:00 hodin v sokolovně¨. 

Pohádka a mikulášská nadílka

 11. prosince ve 14:00 hodin zveme děti i dospělé na pohádku 
s názvem „Od písmenek k pohádkám“ v nastudování dramatického 
kroužku zdejší základní školy. Přijďte se podívat jak vypadá hádání 
písmenek a že to jako ve správné pohádce dobře dopadne. A pozor 
děti! Asi přijde i Mikuláš! 

Vánoční koncert

 Již tradiční akcí doby předvánoční je koncert malých 
hudebníků a zpívání koled v hale základní školy. 
Koncert a prodejní výstava prací žáků černilovské 
školy se bude konat 15.prosince v hale školy. Výstava 

bude zahájena již v 16:00 hodin a koncert začne v 17:00 hodin.

Výstava betlémů v sokolovně

 Zveme Vás na výstavu zajímavých betlémů a jesliček, ať již 
koupených nebo vytvořených vlastníma rukama, která se bude 
konat 16. prosince od 15.30 do 18.00 hodin. Výstavu zahájí malí 
zpěváčci z mateřské školy svým pásmem koled.
 Výstavu si budete moci prohlédnout i v neděli 18. prosince 
od 14 do 17 hodin. Výstavu ukončí v 16 hodin vystoupení sboru 
z chrámu sv. Štěpána v Černilově s pásmem koled a stavěním 
betléma.

Tradiční zpívání
s betlémským světlem u jesliček

 V pátek 23. prosince v 17 hodin jste srdečně zváni na prostranství 
před evangelickým kostelem, kde si jistě rádi zazpíváte koledy 
a vánoční písně. V případě nepříznivého počasí bude program 
v kostele.

Betlém a půlnoční

 Kostel sv. Štěpána bude na Štědrý den otevřen pro zájemce od 
14 do 16 hodin - možnost prohlídky betléma. Půlnoční se bude konat 
v kostele sv. Štěpána 24. 12. od 22 hodin, během mše svaté a po ní 
bude zpívat schola koledy.

VÁNOČNÍ KONCERT V ČIBUZI
Farnost Čibuz vás srdečně zve na vánoční koncert 25. 12. 2005, 
na Boží Hod Vánoční, od 16 hod. v kostele sv. Václava v Čibuzi.

 Účinkují: varhany - Petra Dvořáčková
  trubka - Karel Houdek
  trombón - Lucie Strejcová
    a chrámový sbor kostela sv. Václava.

Přijďte s námi společně u Betléma oslavit vánoční svátky!

VÁNOČNÍ BOHOSLUŽBY

Pro informaci: v Českém Meziříčí bude „půlnoční“ mše svatá 
v 17.00 hod., o svátcích a nedělích v 9.30 hod., v Rohenicích 
26.12. v 11.00 hod., v Králové Lhotě 1.1. v 14.00 hod.

Černilov

katolický kostel sv. Štěpána: „půlnoční“ mše svatá se zpíváním 
koled černilovské scholy 24. prosince ve 22.00 hod.
25. a 26. prosince a 1. ledna 2006 budou mše svaté ráno v 8.00 hod. 
31. prosince je mše svatá v 15.00hod.

Libřice

25. prosince je mše svatá ve 14.00 hod. a 31. prosince v 17.00 hod. 

Výrava

v neděli 26. prosince bude mše svatá ve 14.00 hod.

Čibuz

„půlnoční“ mše svatá 24. prosince je ve 24.00 hod. 
25. prosince a 1. ledna budou mše svaté v 11.00 hod.

Shromáždění konaná o vánočních svátcích 
24. 12. 2005 v 15 hodin v kostele - dětská vánoční hra
25. 12. 2005 v 9 hodin v kostele - shromáždění s vysluhováním 
   Večeře Páně
26. 12. 2005 v 9 hodin na faře - shromáždění
1. 1. 2006 v 9 hodin na faře - shromáždění s vysluhováním
   Večeře Páně

ČESKOBRATRSKÁ CÍRKEV 
EVANGELICKÁ V ČERNILOVĚ

 Přehled vánočních bohoslužeb bude taky na webu Černilovského 
evangelického sboru, adresa je: http://cernilov.evangnet.cz, e-mailová 
adresa: cernilov@evangnet.cz
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POZVÁNKY NA PLESOVOU SEZÓNU

 Obecní ples ve Skalici se koná dne 4. 2. 2006 od 2000 hod. 
ve Dvoraně Smiřice.

Obecní ples ve Skalici

 Obecní úřad zve občany na „Obecní ples“, který se bude konat 
7. ledna 2006 ve Staré hospodě.

 Sbor dobrovolných hasičů zve občany na svůj tradiční ples  
konaný též ve Staré hospodě, a to v sobotu 11. února 2006.

Plesy ve Výravě

 Sokol Černilov zve srdečně na ples, který se uskuteční 13. ledna 
2006 v černilovské sokolovně.

 Ples klubu rodičů při ZŠ Černilov se koná 17. února 2006 
ve Dvoraně Smiřice. Hraje skupina Saturn, doprava je zajištěna 
autobusem.

Plesy v Černilově

Oprášeno z kronik
POMNÍK PADLÝCH V ČERNILOVĚ

PO STOPÁCH ČERNILOVSKÉ KRČMY

(část první, léta 1825 - 1893)

 V prvním čísle letošního ročníku Zpravodaje 
jsme se seznámili s nejstarší historií hostince 
čp. 122, jehož společenská funkce byla v obci 
po staletí nezastupitelná. Dalo se v něm nejen 
najíst a napít, napojit a nakrmit koně, nakoupit 

potraviny, ale byl i místem, kde se obchodovalo se solí a masem, kde 
se tančilo a kde se získávaly zprávy z okolí i poznatky o vzdálenějších 
zemích. Počet obyvatel Černilova však rostl (jen v letech 1651 až 
1722 stoupl z 371 na 743 osoby) a prostory staré krčmy byly čím 
dál těsnější. Zvýšené poptávky obratně využil rychtář Pavel Černý, 
když ještě v 18. století zřídil na svém statku čp. 43 zděný hostinec. 
Ke spokojenosti hostů bezpochyby přispěl i blízký kovář Kutík, 
a tak střed obce získával na atraktivitě i pro přespolní. Další silná 
konkurence vyrostla staré hospodě roku 1853, kdy si nedaleko od 
ní v místech pouťových kolotočů, střelnic a krámků se sladkostmi 
založil hostinskou živnost Václav Jaroš (čp. 183). 
 V osmdesátých letech 19. století se počet černilovských hostinců 
ustálil na šesti. Střídavě se v nich scházelo obecní zastupitelstvo, 
různé spolky a v sálech čp. 122, 179 a 183 předváděli své herecké 
umění ochotníci. Uvolněná atmosféra však sváděla zejména chasu 
k celé řadě karetních her, které místní hostinští nesměli trpět: „Kde 
bude příkazu toho přestup, bude pokuta následovati, a sice ponejprv 
2 zlaté, podruhé jednou tolik a vždy dvojnásobně“ (1851). Rakouský 
trestní zákoník byl v tomto směru ještě přísnější: „Pro hraní všelijakých 
her hazardních…trestají se hráči i ten, kdo ve svém příbytku hráti 
dovolí, za každý přestupek pokutou 10 až 900 zlatých, z čehož třetina 
vydobytá připadne udavači, a pakli by tento sám měl býti trestán, 
promine se mu také trest docela.“ Tento úryvek výmluvně dokládá, jak 
rakouské mocnářství podporovalo udavačství. Černilovští karbaníci, 
kteří nemohli pokutu zaplatit, byli v 19. století odměňováni nejčastěji 

 V posledním čísle našeho Zpravodaje byl i obrázek Pomníku 
padlých v Černilově. Mnohé občany bude jistě zajímat několik 
podrobností k tomuto dílu, které vytvořil hradecký sochař Josef 
Škoda, který měl svůj ateliér v horní části Pospíšilovy třídy nedaleko 
hotelu Alexandrie. Pomník byl vybudován padlým občanům v 1.
světové válce. Na čelní straně pískovcového pilíře je nápis „Našim 
druhům, kteří se nedožili„. Pod nápisem je znázorněna symbolika 
pomníku - mohutný český lev drtící rakouskou orlici. Horní část 
pomníku tvoří plamen, který je obrácen k východní frontě - ke 
Zborovu a Bachmači. Po stranách pomníku a na zadní části jsou 
jména legionářů a občanů, kteří padli v první světové válce.
 V roce 1945 byl do pomníku vsazen památník se jmény občanů, 
kteří položili život v boji proti německému nacismu. Tato část je 
rovněž dílem Mistra Josefa Škody.
 Za první republiky byl u pomníku slaven 28.říjen. V předvečer prošel 
obcí lampiónový průvod, 28. října pak slavnostní shromáždění občanů 
a žáků školy a položení věnců. Místní sokolská jednota pak pořádala 
odpoledne a večer slavnostní akademii. 28.říjen byl za první republiky 
velkým svátkem. Co myslíte neměli bychom se k této tradici vrátit ?
 V době po první světové válce byl 1.říjen nástupním dnem 
nováčků čs. Armády. Toho dne byla nádraží zaplněna nováčky, kteří 
s tradičními dřevěnými kufříky spěchali ke svým útvarům splnit 
presenční vojenskou službu.
 Po základním výcviku pak nováčci splnili 28. října vojenskou 
přísahu. K slavnostnímu aktu nastupovali pod historickými zástavami 
na náměstích posádkových měst. Nad ztichlými náměstími zazněla 
slova vojenské přísahy, ruce nováčků se zvedly a zaznělo mohutné 
„Tak přísaháme!“ Z nováčků se stali opravdoví vojáci, pokračovatelé 
husitských a legionářských tradic.
 Ale to už je dnes historie….  
 Na vojnu zůstaly jen vzpomínky….

Již po několik let je i u nás slaven 11. listopad jako „Den veteránů“. 
 Před 87 lety - 11. listopadu 1918 - podepsalo Německo ve Francii 
kapitulaci a tím vlastně skončila první světová válka.
 „Den veteránů“ je slaven v USA, Kanadě a dnes už i u nás 
v Evropě. Je to vzpomínka na padlé, ale i na dosud žijící veterány, kteří 
bojovali v první světové válce. Žijících veteránů je dosud 7 tisíc.

M.K.
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jednodenním pobytem za mřížemi. V neděli, když probíhala mše 
svatá, jim nebyla tolerována žádná hra a „chasa nesměla na obci 
nezbednosti tropit“ (1853). Dohledem nad dodržováním tohoto 
zákazu však povinnosti hostinských zdaleka nekončily. Především 
museli řádně ohlašovat své živnosti, vést knížky pro poznamenání 
pocestných a v 10 hodin večer „míti zavřeny hospody své“. Později 
byla tzv. policejní hodina pro letní měsíce posunuta.
 Nyní se však vraťme do původní „výsadní krčmy“, která zůstala 
i v 19. století jedinečnou díky své starobylosti i strategické poloze. Do 
patrového stavení s pavlačí se vcházelo dvěma vchody: severním od 
nových maštalí a jižním z prostorného dvora. Ten byl dále uzavřen 
chlévy, plevníkem pro skládání píce a kůlnou (vše v jednom celku se 
společnou půdou), osmibokou stodolou a z východní strany původními 
stájemi pro koně. Za stodolou se rozkládala zahrada. Všechny uvedené 
stavby kromě nových maštalí byly ze dřeva (roubené) s doškovou 
střechou a společně se dvorem zabíraly 506 čtverečních sáhů. 
 Domovní stavení tvořily síň, jedna velká a dvě malé světnice, 
poloklenutá zděná kuchyně a dvě komory (s kuchyní sousedila 
tzv. kamenice a do komory nad ní se vcházelo z pavlače). Součástí 
hospody byl i pivní sklep a sklep na mléko. K vybavení velké světnice 
(šenkovny) patřila dlouhá tabule, 4 čtyřhranné stoly s trnoží a 3 dlouhé 
lavice podél stěn. Dobrou šestinu místnosti zabírala mohutná stavba 
pece a starobylých kamen s měděncem na ohřívání vody. U výčepního 
pultu (šenktyše) visela police pro 20 malých kořalečních sklenic a 25 
skleněných holeb na pivo. To se přinášelo v plechových konvích 
ze sklepa, poté se chladilo ve velkých škopcích naplněných vodou 
s ledem a odměřovalo se plechovými žejdlíky. K dovozu piva měl 
černilovský hostinský k dispozici 4 koně a 2 vozy s žebřinami a při 
skládání sudů do sklepa používal pivní hever, provaz a dvě ližiny 
(tj. trámce k posunování břemen). Kuchyně s otevřeným komínem 
a předpecí byla vybavena tabulí, policí na nádobí a lopatou na chléb 
a v sousední zděné komoře stála moučnice a chlebová almara. Hosté 
jedli stejné jídlo jako rodina hospodáře a po obsloužení zaplatili útratu 
do misky. Pokud chtěli zůstat přes noc, byli zapsáni do noclehářské 
knihy a uloženi do jedné z menších světnic. Nejednou se však museli 
spokojit pouze s lavicí v šenkovní místnosti. Večer se svítilo lojovými 
svícemi ve třech dřevěných svícnech.  
 Jak vyplývá z dochovaných záznamů, živnost Ladrových v 19. 
století příliš neprosperovala, její držitel se zadlužoval a po prodeji 
řady pozemků se musel vzdát celého hospodářství. V listopadu 1825 
obdržel 2740 zlatých konvenční měny a novými vlastníky se stali 
vranovský šafář Josef Pumr a jeho manželka Anna. O dva roky 
později odkoupili výměnek Václava Špatenky (otčíma předchozího 
hostinského) a roku 1831 byl k usedlosti opět připojen masný krám. 
Tato dřevěná, šindeli krytá stavba o výměře 17 čtverečních sáhů stála 
od nepaměti na vlhkém místě proti vjezdu na dvůr a majitelé hospody 
k ní měli právo přednostní koupě. Od prodávajícího Jana Adamíry ml. 
získali špalek na sekání masa, řeznickou sekeru, 4 nože, železné váhy 
na 11,5 a 35 liber, glejch s plechovými miskami, 3 železné kruhy, 
provaz a 4 železné háky na zavěšování masa. Manželé Pumrovi 
se zavázali platit z masného krámu císařskou a královskou daň, 
obecní poplatky a za jazyky ročně 1 zl. 20 kr. K jejich povinnostem 
patřilo i každoroční odvádění 18,5 libry vyškvařeného hovězího loje 
purkmistrovskému úřadu.  
 Na kupní smlouvě byl jako svědek podepsán František Bartman, 
který měl už od dvacátých let hospodu najatou a čepoval zde pivo. 
V září 1831 po odchodu Pumrových do Svinar ji koupil za 5400 zlatých 
včetně hospodářských stavení, dobytka a masného krámu. Ani on však 
hostinským dlouho nezůstal a po postupném rozprodání značné části 
pozemků byl vystřídán evangelíkem Janem Taterou (1834 - 1839). 
 Hospodskému Taterovi vyplatil 4400 zlatých Matěj Bortlík (* 1787) 
z Nahořan u Nového Města nad Metují. Sám však nešenkoval 
a hospodu pronajímal Františku Uhlířovi (pozd. obecní strážník) či 
Josefu Černému, který zde pracoval i po převzetí usedlosti Bortlíkovým 
synem roku 1850. Josef Bortlík (* 1831) poskytoval rodičům bohatý 
a pestrý výměnek, zahrnující mj. 2 žejdlíky piva denně a z masného 
krámu 3 libry hovězího masa týdně. Po osmi letech usedlost prodal, 

roku 1868 koupil v sousedství masného krámu chalupu čp. 186 od 
řezníka Františka Adamíry a zřídil zde obchod vínem. 
   Nový hostinský Jan Pumr (* 1832 Jeníkovice † 1906) zaplatil za 
statek 6240 zlatých konvenční měny. Ještě roku 1858 sice pronajal 
hostinec sklepníkovi Václavu Dědkovi, ale o to významněji se 
podílel na veřejném životě v Černilově. V šedesátých letech se stal 
členem kontrolní komise pro obecní účty, v letech 1868 - 1870 
byl starostou Černilova a koncem 19. století dal podnět ke vzniku 
prvního ochotnického spolku v obci (Jednota divadelních ochotníků 
Tyl, 1898). Jeho domovní stavení, v němž se ještě počátkem 
sedmdesátých let konala divadelní představení, však chátralo a hrozilo 
spadnutím: „Hospoda ta byla ze dřeva, veliká to stavba, ošklivá 
a zvláště nebezpečím ohně hrozící.“ Když začali i dříve pravidelní 
hosté docházet do zděného hostince Jana Jandíka (čp. 183), rozhodl 
se Pumr postavit na místě staré krčmy moderní budovu. 
 Nejprve zboural na jaře 1870 masný krám a začal stavět chaloupku 
pro svého nemocného otce. Pro uskladňování stavebního materiálu 
koupil bývalou obilní sýpku (pozd. budova „Spolku“) za 1950 zlatých. 
Dřevěná chaloupka krytá taškami, která byla hlavně vinou liknavého 
představenstva dokončena až v dubnu 1874, však byla trnem v oku 
Pumrovu sousedu Bortlíkovi: „Jak by přišli sousedé, kteří stavení 
svá mají z hmotu tvrdého a jistého k tomu, aby vystavením stavby 
ze dřeva jejich jmění bylo ohroženo… Mimo to jest hmotu tvrdého 
na blízku hojnost, a sice i kámen i cihel… Stavba ta jest…nedaleko 
mé stodoly, z níž při mlácení mláticím strojem sláma se vyhazuje 
daleko před stodolu, čímž…jest nebezpečí ohně hrozivější...“ 
Představenstvo obhajovalo vydání povolení jednak tím, že všechny 
okolní stavby jsou zděné a v bezpečné vzdálenosti nejméně 5 sáhů, 
a jednak neúnosnými náklady při současné stavbě velkého hostince: 
„Jelikož se zde kámen více než na hodinu cesty, cihly na 2 hodiny 
cesty dovážeti musí a značně drahé jsou, tu i z ohledu hmotných 
se vidělo představenstvo obce pohnuto žádosti Pumrově za stavbu 
dřevěnou vyhověti… Ostatně výbor okresní dovolil stavby dřevěné 
na více místech u veřejných silnic, kteréž jsou takového způsobu, 
že jest domek Pumrův pravý palác proti nim.“ Bortlíkovu žádost 
o změnu výnosu představenstva a odstranění stavby projednával 
nejen obecní výbor („Podobá se, že celý spor vězí v osobní nepřízni 
a zášti. Obecní výbor nemůže a nesmí choutkám jednotlivce uzdu 
pustiti“), ale roku 1875 dokonce Zemský výbor Království českého. 
 Mezitím Jan Pumr úspěšně dokončil stavbu zděného hostince 
(v jeho přízemí zřídil proti šenkovně kupecký krám se samostatným 
východem). O pár let později konstatovala divadelní komise, že 
místnosti jsou vhodné pro pořádání tanečních zábav i divadelních 
představení a že i jejich ochrana před požárem je dostatečná. Pouze 
dveře do tanečního sálu v prvním patře měly být rozšířeny na 130 cm. 
Jan Pumr pronajal nový hostinec nejdříve sklepníku Janu Paděrovi 
z Hořiněvsi a poté Janu Adamírovi. Sám koupil roku 1877 od sousedů 
Karešových chalupu čp. 120, ale brzy ji zboural a proti odbočce na 
Librantice vystavěl moderní vilku. Začátkem devadesátých let došlo 
k rozdělení jeho statku. Nejdříve prodal hostinec (čp. 122) a když si 
na dolním konci obce postavil výstavné budovy stokorcové usedlosti, 
došlo i k prodeji zbývající části statku (Voltrovo čp. 269). Majitele 
změnila i chalupa, která byla kdysi příčinou tak ostrého sousedského 
sporu (čp. 258). Jan Pumr vlastnil krátce hostinec v místech dnešní 
restaurace Pod borovicí, ale brzy se již natrvalo usídlil na nové usedlosti 
(čp. 56 a 57). 
 V březnu 1891 získal Pumrův nástupce Josef Votrubec z Mar-
kovic od okresního hejtmanství „koncesi ku provozování živnosti 
hostinské“. Místnost, sloužící dříve jako kupecký krám, byla 
přeměněna na výčep kořalky a nový hostinský musel nechat východ 
zazdít, neboť ústil do ulice, „kde školní mládež z celé osady do školy 
chodí, a tedy častější stesky na nepřístojnosti by se opakovat mohly“. 
Upraven měl být i jeden ze dvou východů z taneční síně, protože 
stále neodpovídal policejním předpisům a „v případě nějakého 
poplachu životu lidskému nebezpečný se jevil“. Už v červenci 1893 
došlo k další změně majitelů a hostinec pod kostelem sv. Štěpána 
získal název „U Jindrů“. 
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Použité prameny: 

SOA Zámrsk: 
 fond Velkostatek Smiřice, kn. 312, gruntovní kniha Černilov (1690 - 1849); kn. 313, gruntovní kniha Černilov (1847 - 1855)
 kn. 314 hlavní kniha aktiv a pasiv Černilov (1804 - 1881); kn. 362, rustikální kniha listin Černilov (1804 - 1833)

SOkA Hradec Králové: 
 fond Archiv obce Černilova, kn. 5, protokoly schůzí obecního zastupitelstva (1850 - 1897); kn. 33, podací protokoly (1864 - 1894)
 kart. 3, sčítání obyvatel (1880); kart. 11, korespondence (1850 - 1900) 

 fond Archiv římskokatolického děkanství Černilov, kart. 1, zpovědní rejstříky (1850 - 1853, 1858) 

 fond Okresní úřad Hradec Králové, kart. 1296, sčítání lidu (1869)

Martin Kareš

HISTORICKÉ CENTRUM ČERNILOVA ROKU 1840

Výřez ze stabilního katastru obce Černilova (originál uložen v Ústředním archivu zeměměřičství a katastru Zeměměřického úřadu v Praze), 
doplněný popisnými čísly a údaji o vybraných budovách. Měřítko 1 : 2880.
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 - čp. 1: stará fara u katolického kostela sv. Štěpána

 - čp. 2: dvoutřídní obecná škola

 - východně od čp. 7 stál do roku 1829 panský ovčín

 - čp. 114: vrchnostenský panský dvůr (do 17. století Vančurův statek)

 - čp. 116: Jan Jedlička, kolářský mistr

 - čp. 117: Mikuláš Kotlant, obchod střižním zbožím

 - čp. 120: Jiří Kareš, ševcovský mistr (do roku 1822 obecní pastouška)

 - čp. 122: „horní hospoda“ Matěje Bortlíka - A/ domovní stavení s šenkovnou (zbořeno roku 1873); B/ masný krám (zbořen 
roku 1870, pozd. chalupa čp. 258); C/ chlévy, plevník a kůlna (zbořeno před rokem 1871); D/ osmiboká stodola 
(zbořena roku 1866, nová stodola přistavena za zděné maštale); E/ původní maštale (zbořeny před rokem 1866); 
F/ nové zděné maštale se střechou krytou šindeli z roku 1820 (pozd. součást Voltrova statku čp. 269)

 - čp. 123: „horní kovárna“ Jana Zezulky (do 17. století součást Vančurova statku čp. 114) 

 - čp. 238: (očíslováno později): obilní sýpka z roku 1805 (pozd. budova „Spolku“)

V KNIZE ČERNILOV (MINULOST - SOUČASNOST) BYL OTIŠTĚN NEJEN PŘEHLED MAJITELŮ USEDLOSTÍ 
Z LET 1570 - 1998, ALE I ČÁST INDIKAČNÍ SKICI S VYZNAČENÝMI ZMĚNAMI K ROKU 1871:
 - křížek mezi školou a „horní hospodou“ (pochází z roku 1854)

 - hostinec čp. 183 (zřízen roku 1853 Václavem Jarošem, dříve sedlákem z protějšího čp. 20)

Martin Kareš 

HISTORICKÁ HÁDANKA
 Víte, o jaký černilovský obchod na snímku z 1. republiky se jedná ? Odpověď na tuto otázku najdete při pozorném přečtení Zpravodaje. 
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Informace pro čtenáře

 Praktická lékařka pro děti a dorost MUDr. Málková 
bude ordinovat pouze v Hradci Králové a ve dnech 
29. a 30. 12. bude mít dovolenou. Zastupuje jí MUDr 
Skálová na Poliklinice Slezské předměstí.

 Praktický lékař pro dospělé MUDr. Hotař bude ordinovat 
normálně.

 Praktická zubní lékařka MUDr. Stulíková  bude mít ve dnech 
27. - 30. 12. dovolenou. V případě problémů navštivte zubní 
pohotovost.

Zpravodaj obcí Mikroregionu Černilovsko

Jubilea v Černilově

Září
 Špryňarová Věra 75 let
 Týfová Antonie 91 let

Říjen
 Hoza Zdeněk 75 let
 Šrámek Václav 75 let
 Kučerová Božena 80 let
 Honsnejmanová Marie 75 let

Listopad
 Kotlantová Anežka 91 let

Vítání občánků v Černilově

 V neděli 13. listopadu proběhlo v obřadní síni OÚ v Černilově 
slavnostní vítání občánků. Hlavními aktéry tohoto setkání byli tito 
mrňouskové (samozřejmě v doprovodu svých rodičů a příbuzných):

 Karolína Cholastová
 Adéla Třísková
 Tereza Kudrnáčová
 Ondřej Lebduška
 Ondřej Brož

Drahomír Mucha  
Vilma Čechurová
Barbora Beková
Marian Naar
Patricie Pešková
Jan Svíčka

Výročí ve Skalici

Listopad
 Havlasová Marta  Skalice 13 60 let

Prosinec
 Hořejš Emil Skalice 75 60 let 

Výročí ve Smržově za 4. čtvrtletí 2005

Josef Žák Smržov 5.10. 60 let   
Jaroslav Ladma Smržov 30.10. 60 let
Vratislav Šimek Hubíles 22.10. 60 let 
Jaroslava Šubrtová Smržov 23.11 70 let
Josef Řehák Smržov 26.12. 75 let
Bohumila Hálová Smržov 2.11. 80 let
Zdenka Slezáková Smržov 11.10 85 let 

Zprávy z matriky ve Výravě

Jubilea 
 Zdeňka Panenková 60 let
 Hana Havlová 70 let
 Jan Havel 75 let

Narodili se
 Natálie Halmichová 29. 9. 2005
 Nikol Cmuntová 1. 10. 2005

Zemřeli
 Marie Konvalinová 28. 9. 2005

Všem jubilantům srdečně blahopřejeme!

Jak ordinují lékaři na konci prosince
(v týdnu od úterý 27. do pátku 30. 12.)

Ohlasy čtenářů
Vážená redakce,
 nejsem zastáncem polemik vedených ve sdělovacích prostředcích. 
Podnětem k tomuto sdělení byl článek paní Elišky Zídkové pod 
názvem „Žijeme mezi vrahy našich čtyřnohých miláčků“ uveřejněný 
v říjnovém vydání Zpravodaje.
 Jako dlouholetý funkcionář Mysliveckého sdružení Černilov 
- Újezd oceňuji skutečnost, že doposud kladné informace o práci 
myslivců nacházejí na stránkách zpravodaje pravidelně své místo. 
Ve sdružení se i v současných obtížných podmínkách snažíme 
pokračovat v činnosti a mysliveckých tradicích zakladatelů 
a přispět co nejvíce ke zlepšení životního prostředí regionu ve 
prospěch občanů i zvěře. Nemálo prostředků a úsilí věnujeme 
výsadbě zeleně a ochraně druhů zvěře, které se neloví jako jsou 
např. koroptve.
 Vážíme si pochopení pro potřeby a práci myslivců, které 
se nám dostává od honebního společenstva včetně pomoci 
zastupitelů i pracovníků Obecního úřadu v Černilově. O to více 
se dotklo členů mysliveckého sdružení z Černilova i myslivců 
celého mikroregionu vyjádření o „bezdůvodném střílení našich 
psů“ myslivci a konstatování pisatelky v této souvislosti, „že 
vrah zůstane vrahem“. Pro mne osobně je naprosto nepřijatelné 
abych byl stejně jako další myslivci z celého Mikroregionu 
Černilovska veřejně označován za vraha a původce místního zla 
tím spíše, že mnozí občané si tak utváří na myslivost a myslivce 
obecný názor. I mezi myslivci stejně jako v celé společnosti se 
mohou vyskytnout případy neodpovědného chování a špatné 
komunikace s veřejností. Není však objektivní zobecnit negativní 
jev a přisoudit jej celé skupině myslivců, a to bez konkretního 
důkazu.
 Pominu neprokázané obvinění p. Jaroslava Rychetského mladšího 
z usmrcení psa Zídkových vyvozené z údajných řečí v místním hostinci. 
Je jeho osobní záležitostí jak bude na obvinění uvedená v článku 
reagovat. O pomoc při řešení události nebyl výbor mysliveckého 
sdružení požádán.
 Jako chovatel psa chápu, že ztráta zvířete, které se stane členem 
rodiny je velmi bolestná. Sám jsem za celou dobu své myslivecké 
praxe žádného psa v honitbě neusmrtil. Paní Zídková v článku 
nepřipouští možnost ztráty psa například automobilovou nehodou, 
zaběhnutím, případně odcizením. Pisatelka ví o tuláckých sklonech 
Bíglů, píše že se několikrát přesvědčila, že by Jack v přírodě žádné 
zvíře nezakousl. Z uvedeného si dovolím vyvodit závěr, že pes se 
opakovaně dostal mimo vliv majitele nebo vůdce, který tak ztrátě psa 
sám napomohl. V tomto případě nebyla majiteli respektována platná 
vyhláška obecního úřadu o zákazu volného pobíhání psů. 
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 Pisatelka připomíná některá ustanovení zákona č.449/2001 
Sb. o myslivosti. I já použiji pro širší informaci ustanovení § 10 
citovaného zákona, kde se v článku 1 uvádí: „Je zakázáno vlastníkům 
domácích zvířat ze zájmových chovů a zvířat farmových chovů 
zvěře, nechat je volně pobíhat po honitbě mimo vliv svého majitele 
nebo vedoucího“.
 Na adresu redakční rady připomínám základní novinářskou 
povinnost a to v maximální možné míře před zveřejněním ověřit 
pravdivost sdělovaných údajů.
 Na druhé straně děkuji jménem svým i členů mysliveckého 
sdružení Černilov - Újezd Mgr. Daně Hoffmannové za účast na 
členské schůzi sdružení, za vstřícný přístup a vysvětlení okolností při 
publikování zmíněného článku. Zpravodaji přeji hodně zajímavých 
zpráv a spokojených čtenářů.

MVDr. Stanislav Špelda
Předseda MS Černilov - Újezd

Slovo redakce

Omluva

 Jak víte, nabízíme všem občanům našeho mikroregionu možnost 
zveřejnění příspěvku na stránkách Zpravodaje. V minulém čísle byl 
na straně 8 jeden takový článek otisknut, vyvolal však rozhořčené 
ohlasy. Důvodem bylo jmenovité nařčení našeho spoluobčana 
z krutého činu. Nechceme si hrát na soudce a jakkoliv uvedený 
případ hodnotit, na to jsou tu jiné instituce. Také nejsme zastánci 
jakéhokoliv obviňování osob. Na svoji omluvu uvádíme jen tolik, že 
jiný text článku byl předložen redakční radě a jiný text (obsahující 
už konkrétní jméno) byl následně zaslán do tisku elektronickou 
poštou. Při korektuře došlo k přehlédnutí této změny. Rozhodně jsme 
zveřejněním článku nechtěli nikoho poškodit.

Redakce Zpravodaje

 Vzhledem k blížícím se svátkům 
chceme popřát našim čtenářům do nového 
roku hodně zdraví, štěstí a úspěchů 
v pracovním i osobním životě. Těší nás 
rostoucí zájem o čísla Zpravodaje, která 
se poslední dobou stala „nedostatkovým 

zbožím“. Doufáme, že nové zvýšení počtu výtisků povede 
k uspokojení všech zájemců. Zůstaňte nám nakloněni i v příštím 
roce, který se kvapem blíží - v roce 2006.

Pranostiky v českém 
kalendáři

Když v prosinci hrom ještě hučí, rok příští stále vítr fučí.

Není-li prosinec studený, bude příští rok hubený.

Prosinec manile a leden zavěje.

Sv. Barborka vyhání dříví ze dvorka.

O Sv. Barboře ležívá sníh na dvoře.

Lepší Vánoce třeskuté než tekuté.

Když Vánoce obílí stromy sněhem, tak je posype jaro květem

Když v lednu včely vyletují, to nedobrý rok ohlašují.

V lednu mráz - těší nás, v lednu voda - věčná škoda.

Na Nový rok o  slepičí krok.

Na Tři krále o skok dále.

VÝHODNÁ NABÍDKAVÝHODNÁ NABÍDKA  P L O Š N ÉP L O Š N É  I N Z ERCE I N Z ERCE
VE ZPRAVODAJI PRO VE ZPRAVODAJI PRO FIRMY I JEDNOTLIVCE !FIRMY I JEDNOTLIVCE !

1350 VÝTISKŮ - ZDARMA DORUČENÝCH TÉMĚŘ DO VŠECH 
DOMÁCNOSTÍ V MIKROREGIONU ČERNILOVSKO A OBCE SKALICE.

Orientační  ceny:Orientační  ceny:

Bližší informace o způsobu inzerování na OÚ v Černilově
dále na tel. 495 431 485 nebo 723 019 759 či e-mailu: dana.hoff@volny.cz (velikost přílohy max. do 5MB) (p.Hoffmannová)

DO 20 CM2     120 KČ120 KČ        DO 1/8 STRANY   300 KČ300 KČ    1/4 STRANY  540 KČ 540 KČ  

DO 50 CM2   300 KČ300 KČ          DO 1/4 STRANY   390 KČ390 KČ        1/2 STRANY  750 750 KČKČ

CELÁ STRANA   1500 KČ1500 KČ

Vl. Prokeš 

Řešení hádanky ze str. 21:
Na snímku je obchod Aloise Mencla (bývalá budova spolku, dnes 
zbouraná část).
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Tisk AG TYP Kostelec n. Orl., agtyp@agtyp.cz, náklad 1400 ks
Příspěvky odevzdávejte a inzerci objednávejte na OÚ v Černilově nebo na těchto e-mailech: cernilov@iol.cz nebo dana.hoff@volny.cz

str. 24 Prosinec 2005Zpravodaj obcí Mikroregionu Černilovsko


